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Egy beköszöntő írás felelősségével meg-
tisztelt halandó számára mindig két le-
hetőség kínálkozik. Az egyik, hogy a 
gazdasági fejlődés, a természeti-történeti 
környezet és a megóvott művészeti emlé-
kek adta turisztikai lehetőségek méltatá-
sára vállalkozik. A másik szerint vállalja 
a személyességet, a kötődést, az örömöt, 
látva, hogy a szűkebb világ, ahonnan el-
származott, mire jutott.

Megpróbálkozhattam volna az előb-
bivel. Számokban, arányokban is kimu-
tatható teljesítmények sorolásával mél-
tathattam volna Vas vármegye fejlődését, 
hiszen visszatérő vendége vagyok a tér-
ség gazdasági, kamarai szervezeteinek, a 
gyáriparosoknak.  Bár egyetemi éveimtől 
mérnökként, majd a közpénzügyek világá-
ban dolgozó emberként élek Budapesten, 
mégis csak az utóbbi, a személyesség lehe-
tősége maradt. Nem lehetek távolságtartó, 
mert kötődésem változatlan. Büszkeséget 
és köszönetet érzek, hogy az indítást adó 
„vasi világban” születve eszmélhettem. 
Így aztán érzelemmel írok, mert elszárma-
zottként szűkebb pátriám, Vas vármegye 
ma is többet jelent, mint nosztalgiát az 
egykori, indíttatást adó otthon, iskola iránt. 
Többet, mint feltöltődést hozó visszatérést 
a mindig újat nyújtó, gazdagodó pátriához, 
a nagyszerű természeti és épített környe-
zettel hívogató térséghez. 

Az egykori otthon mai pezsgő életét, 
nyitottságát, a hatalmas változást látva ön-
kéntelenül is fiatalkorom emlékei jutnak 
eszembe. Generációmban még élnek azok 
a kitörölhetetlen személyes benyomások, 
amelyek szülőföldem egykori „határszéli” 
létére, a megszállás terpeszkedő szovjet 
laktanyáira, a soproni, kőszegi, szentgott-
hárdi kirándulás engedélyhez kötöttségé-
re, a bennünket, gyerekeket kísérő határőr 
katonák jelenlétére emlékeztetnek. Még 
a rendszerváltozáshoz vezető években is, 
amikor a teljes bezártság oldódásával a tér-
ség ipari és mezőgazdasági hagyománya-
iban rejlő adottságaira, az itt élő emberek 
képzettségére, szorgalmára építve Nyugat-
Magyarországon, így a vasi világban is 
óvatos fejlődés indulhatott meg, igencsak 
létezett a vasfüggöny. Nemcsak az elzárt-
ságot jelentő valóságában, hanem lelket 
nyomorítóan, azzal is, ahogy a vonaton a 
civilruhások továbbra is igazoltatták – úgy-
mond „szűrték” – az ideutazó közönséget, 
figyelték az itt élők mozgását.  

Ebből a történelmi múltját, nyitottságát 
megtagadtatott, megbénított, tetszhalott 
világból jutott el pátriám oda, hogy ma 

Kedves Olvasó! 

méltán tekinthető az ország gazdaságilag 
egyik legfejlettebb térségének. Ahol az 
igazi változást, a korábban aligha elképzel-
hető fejlődést a „vasfüggöny” lebontása, 
a rendszerváltozás, majd a kétezres évek 
második évtizedének nagyszerű fejlődése 
hozta meg. A határokon átnyúló emberi és 
üzleti kapcsolatok az itt élők bezártság utá-
ni fellélegzése, tehetségének szabad kibon-
takozása, igyekezete hozták el az új időket. 

A fizikailag és az emberek belső érze-
lemvilágában is lebontott határok, a hatá-
rokon átnyúló vállalkozói kapcsolatok, a 
munkavállalás, az együttműködés Szlo-
vénia és Ausztria kapcsolódó térségeivel 
hozzájárultak az itt élők életének új mi-
nőségéhez. Az utóbbi években kiépült és 
még tovább épülő gyorsforgalmi útháló-
zat, a felújított, nagyobb átbocsátó képes-
ségű vasúti kapcsolatok pedig nemcsak az 
elérhetőséget, hanem a térség gazdasági-
emberi kapcsolatokban meglévő „hídsze-
repét” is erősítik. Az itt élők büszkék le-
hetnek arra, amit elértek. Az ország egyik 
legfejlettebb, nagy turisztikai vonzású, 
jelentős fürdőkultúrát kifejlesztő, vonzó 
életfeltételeket kínáló, s ennek köszönhe-
tően népességét őrző gazdasági-társadalmi 
térségét teremtették meg. 

Meggyőződésem, hogy a lokálpatrióta 
érzésvilág nem jelent helyhez kötöttséget, 
hanem sokkal inkább a szűkebb pátria 
eredményei feletti büszkeséget, a felülke-
rekedés reményét a gondokon, és a bizako-
dást a fejlődés töretlenségében. 

A vasiakban mindig volt készség az ér-
tékőrző alkalmazkodásra, a nehézségek-
ben a lehetőség megtalálására. A töretlen 
fejlődés kulcsa ma is náluk van. Meggyő-
ződésem, hogy élni tudnak vele.

  
Kovács Árpád,

a Költségvetési Tanács elnöke
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Márk rosariuM
Márk Gergely, az egyetlen hazai, magyar rózsanemesítő, okleveles, gyémántdiplomás ker-
tészmérnök, a Budatétényi Rózsakert megalapítója nyugdíjazását követően saját kertjében 
folytatta tovább eredményes nemesítői munkáját. Összesen közel 800 rózsafajta megszületése 
kötődik a nevéhez. A nemesítő halála után a törökbálinti „Magyar Rózsák Kertje” hanyatlás-
nak indult, nem vette át senki a feladatokat, a gyűjtemény megőrzését. Kigyóssy-Schmidt Éva 
Berlinben élő rózsabarát nagyvonalú anyagi támogatása tette lehetővé, hogy a kertben akkor 
megtalálható rózsafajták megmaradtak mindaddig, míg sikerült Acsádon, 2014-től kezdődően 
ezeket leszaporítani az eredeti Márk-rózsakertből hozott szemzőágakról. 

VasVári szentkút
Vasvár már a középkorban neves zarándokhely hírében 
állt, akkor még a Szent Vér kegyhelyeként ismerték. A 
zarándokok elsősorban a Szentkút völgyét keresik fel. 
A kegyhely legendája szerint a törökök elől menekülő 
domonkosok értékes Mária-képüket a Szentkút körüli erdő-
ben rejtették el egy öreg fa odvában. A veszély elmúltával 
a visszatérők a képet nem találták. A fát kivágták, helyén 
vízforrás fakadt. A festőien szép völgyben eleinte fából épí-
tett kápolna állt, 1900-ban azonban a hívek adományából 
kőkápolnát emeltek. 

rába folyó
A Rába kiemelt jelentőséggel bír 

Vas vármegyében. Az Alpokban eredő 
folyó 95 km-es ausztriai szakasza után 

Alsószölnöknél lép be hazánk területére. 
Innen keleti-északkeleti irányban folyik tovább, 

Vas vármegyét Pápocnál hagyja el, majd 
Győrnél ömlik a Dunába. A középkorban 
gyakorlatilag a Rábára és mellékfolyóira 

épülve jött létre Vas vármegye. Hazánk egyik 
legkevésbé háborított folyóvize számos 

fafajnak nyújt otthont. A folyót
 bokorfüzesek, fűz-, feketenyár-, 

keményfa-ligeterdők kísérik.

batthyányak és körMend
A ma álló körmendi Batthyány-kastélyt Szécsényi 

László báró építtette a 15. század közepén. A 
Batthyány család 1604-ben kapta meg az épüle-
tet a hozzá tartozó uradalommal együtt. A török 

időkben hadászati értéke megnőtt, földesurai 
igyekeztek hadieszközökkel és helyőrséggel bő-

ven ellátni. A gyönyörűen berendezett Batthyány-
várkastélyban 1944-ig laktak, legismertebb lakója 

Boldog Batthyány-Strattmann László lehetett, 
aki, miután 1915-ben megörökölte a hercegi 

címet, Köpcsényből átköltözött Körmendre, és a 
kastély jobb szárnyában rendezte be a szegények 

számára szemészeti rendelőjét.

kőszegi „szőlő 
JöVés” könyVe 
és Ünnepe
A kőszegi „szőlőjövés”, a sző-
lőhajtások megörökítésének 
rítusa vélhetően középkori 
jogszokásokból alakult ki. A 
Szent György-napi „Szőlő Jövés” 
ünnepe rendezvénysorozatnak 
fő eseménye a szőlőhajtások 
bemutatása a polgármester-
nek a Városháza előtti téren. A 
polgármester fogadalmat tesz, 
hogy ő maga is jó gazdája kíván 
lenni a városnak és a tradíciói-
nak, majd ezt követően elrendeli 
az új hajtások bejegyzését.

Vas vármegye magazin 
2023. 07. 27.

Kiadja: Cosmo Média Kft. 
1139 Budapest, 
Röppentyű u. 21–23. 
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– Mit tekint a kormányhivatal elsődleges fel-
adatának?

– Kihívásokkal teli időszak és út van mögöt-
tünk, amit egy világjárvány, a szomszédunk-
ban dúló háború és az európai energiaválság 
szegélyez. Nyilvánvaló, hogy a legfontosabb 
feladatunk mindent megtenni azért, hogy az itt 
élők boldogulását segítsük. A kormány elköte-
lezett a magas színvonalú területi közigazga-
tási feladatellátás biztosításában. Ebben nagy 
szerepe van a Vas Vármegyei Kormányhivatal 
lelkiismeretes és elkötelezett szakembergár-
dájának. A szolgáltató állam és az ügyfélbarát 
közigazgatás mélyreható szervezetében fontos 
feladatokat látnak el a kormányablakok. 

Többségükben már elérhetőek a mestersé-
ges intelligenciával támogatott, érintőképer-
nyős önkiszolgáló, úgynevezett MIA-pontok. 
Ügyintézői beavatkozás és sorban állás nélkül 
lehet meghatározott ügyeket, például vezetői 
engedély és személyi igazolvány pótlását in-
tézni. A vármegyét 2018 óta járja a mobilizált 
kormányablakbusz, amely közelebb viszi a 
közigazgatást az állampolgárokhoz. A bürok-
ráciacsökkentési program keretében pedig 
több mint egy évtizede megkezdődött a hivatali 
ügyintézés egyszerűsítése. Ennek egyik fontos 
állomása volt az e-bejelentő szolgáltatás beve-
zetése. Ebben az évben elektronizálttá válik az 

A Vas Vármegyei Kormányhivatalt 
2022 júniusától Vámos Zoltán ve-
zeti. A vármegye gazdaságáról, 
turizmusról és a hivatal aktuális 
feladatairól is beszélgettünk a fő-
ispánnal.

ingatlan-nyilvántartás, csökken Magyarorszá-
gon a földügyi eljárások átfutási ideje és költ-
sége. Az elektronikus ügyintézési lehetőségek 
bővítésével együtt továbbra is nagyon nagy az 
igény a személyes kapcsolatra, különösen itt, 
vidéken. Az emberek bíznak a kormányhiva-
talban, a kormányablakokban dolgozó kollé-
gáinkban, és ezt a bizalmat tovább szeretnénk 
építeni. Jó irányban haladunk, de nem dőlhe-
tünk hátra, sok feladat áll még előttünk. 

– Milyen a hivatal kapcsolata a vármegye 
gazdasági életének szereplőivel? 

– Elkötelezett vagyok abban, hogy a kor-
mányhivatal hatékonyan részt vállaljon a 
vármegye gazdasági fejlődésében. Az elmúlt 
évtized reformjainak köszönhetően a kor-
mányhivatalok ma már a területi, vármegyei 
gazdasági élet aktív együttműködői, illetve a 
kormány cselekvő szövetségesei az állampol-
gárok életkörülményeinek javításában. Szintén 
a területi közigazgatás lett a kormány stratégiai 
partnere a gazdaság stabilitásának megőrzésé-
ben, a munkahelyek megvédésében, a családok 
megélhetésének biztosításában. Számunkra 
mindennél fontosabb, hogy az itt élő emberek, 
az itt működő vállalkozások számíthassanak 
ránk. A kamarával, a szakmai szervezetekkel 
és a gazdasági élet szereplőivel együttmű-
ködve nap mint nap a vármegye fejlődéséért 
dolgozunk. Erős Vas vármegye elképzelhetet-
len erős Vas vármegyei vállalkozások nélkül. 
Nem lehet más a célunk, mint hogy egy stabil 
és biztos hidat képezzünk a vármegye gazda-
sági szereplői és a kormányzat között. Közös 
munkával kell fejlődési pályán tartanunk Vas 
vármegye gazdaságát, dolgoznunk annak gya-
rapodásáért. 

– Hogyan működnek együtt a vármegye 
önkormányzataival? 

– A kormányhivatal az önkormányzatok tör-
vényességi őre. Kiemelten fontos számunkra, 
hogy az ügyfelek megelégedésén túl az önkor-
mányzati és államigazgatási szervezetekkel is 
kiváló együttműködést alakítsunk ki. Úgy gon-
dolom, hogy megfelelő a munkakapcsolatunk 
az önkormányzatokkal, a vármegye polgár-
mestereivel rendszeresen egyeztetek, az ajtóm 
mindenki előtt nyitva áll.  

– Milyen fejlesztési lehetőségek adódnak 
Vas vármegyében a turizmus területén?

– Könnyű helyzetben vagyunk, mert az or-
szág legszebb vidékén élünk, amely a lehető-
ségek hazája, kitűnő turisztikai adottságokkal 
rendelkezik, bővelkedik ismert és felfedezésre 
váró csodákban. 2027-ig háromszor annyi for-
rást biztosít a kormány vidékfejlesztésre, mint 
a korábbi években. A kormányhivatalra kiemelt 
szerep hárul a források hatékony felhasználásá-
ban. A Modern Városok Programnak, a Magyar 
Falu Programnak és a TOP-os pályázatoknak 
hála, sorra újulnak meg a vidék patinás épületei, 
közösségi terek jönnek létre, egészségházakat, 
bölcsődéket adunk át. Vármegyénk gyönyörű, 
s úgy hiszem, hogy nemzetközi hírű termálfür-
dőinket, több ezer éves történelmi emlékeinket, 
kultúránkat, a vasi értékeket minél több ember-
nek meg is kell mutatnunk! ■

A kormányhivatal szerepe egyre jelentősebb

Sárváron született 1984-ben. Az ELTE 
Állam- és Jogtudományi Karának po-
litológus szakán szerzett diplomát. 
Közigazgatási tapasztalatait önkor-
mányzati és minisztériumi pozíciókban 
szerezte, de emellett sportvezetőként, 
illetve létesítményvezetőként is dolgo-
zott. 2022 júliusától Vas vármegye fő-
ispánja. Nős, egy gyermek édesapja. 

fotó: unger tamás

Vámos Zoltán

– Lezárult egy hétéves fejlesztési időszak.  Me-
lyek ennek a legfőbb eredményei Vas várme-
gyében?

– A Terület- és Településfejlesztési Operatív 
Program keretében 243 projekt valósult meg, 
több mint 38 milliárd forint értékben. A beru-
házások döntő többségét már a lakosság és a 
települési önkormányzatok használatba vették, 
néhány projekt esetében a kivitelezés idén zá-
rul le. A TOP céljai, és ezáltal a megvalósított 
pályázatok is széles spektrumot fednek le. 170 
hektárnál is több fejlesztett iparterületet ad-
tunk át. Vasváron, Répcelakon, Celldömölkön 
és Körmenden is új piac várja a vásárlókat. 
17 turisztikai projekt nyomán növekedhet a 
látogatószám a vármegyében, többek között 
kerékpáros, horgász- és ökoturisztikai fejlesz-
tések révén.

A Magyar Közút Nonprofit Zrt. az általa 
megvalósított közlekedésfejlesztési projektek 
keretében eddig közel 10 kilométer 4-5 szám-
jegyű út korszerűsítését végezte el, továbbá a 
fenntartható közlekedésfejlesztés jegyében 17 
kilométer hosszúságban új kerékpárforgalmi 
létesítményeket használhatnak biztonságosan 
a kerékpározók.

A TOP nagy hangsúlyt fektetett a családba-
rát, munkába állást segítő intézményekre. Öt-
venhét projekt keretében újultak meg óvodák 
és bölcsődék, továbbá létrejött számos új férő-
hely és hiánypótló bölcsődei intézmény is, ami 
segíti a kisgyermekes családok mindennapjait.

Barnamezős területek rehabilitációja való-
sult meg Jánosházán és Körmenden, szociális 
városrehabilitáció Celldömölkön, és minden 
város fejleszthette köztereit a zöld város ki-
alakításának jegyében. Jelentős mértékben 
sikerült kezelni a csapadékvíz-elvezetési prob-
lémákat is a vármegye területén, 53 projekt 
keretében 7 milliárd forint értékben zajlottak 
ár- és belvízvédelmi beavatkozások.

   Közintézményeink is megújulhattak, 
34 fejlesztés irányult önkormányzati épüle-
tek energetikai korszerűsítésére. Emellett 42 
egészségügyi alapellátást nyújtó szolgálat vált 
korszerűbbé, és hat településen a szociális 
alapszolgáltatások is jobb körülmények között 

Vas vármegyében az elmúlt hétéves fejlesztési ciklusban a Terület- és Településfejlesztési Operatív Program-
ban 243 projekt  valósult meg 38 milliárd forint értékben. Ennek folytatása a TOP Plusz, amelyben a komplex 
fejlesztések kerülnek középpontba, tudtuk meg Majthényi Lászlótól, a vármegyei közgyűlés elnökétől. 

várják a települések la-
kóit. Az infrastrukturá-
lis fejlesztések mellett a 
TOP-ból finanszírozott 
munkaerőpiaci progra-
mokban több mint ez-
ren, a helyi társadalmi 
akciókban  33 ezernél 
is többen vettek részt az 
elmúlt években.

– A TOP Plusz 
programban melyek a 
kiemelt vasi célkitűzé-
sek?

– A TOP-hoz ha-
sonlóan a TOP Plusz 
is számos területen 
biztosít forrásokat a te-
lepülések számára. Az 
élhető településekre 
irányuló konstrukció 
komplex fejlesztése-
ket is lehetővé tesz az 
önkormányzatoknak, 
így egy projekt kere-
tében kezelhetőek a 
csapadékvíz-elvezetési, 
közlekedésfejlesztési, 
közterület- és zöldfelü-
let-megújítási igények. 
Több mint ötmilliárd 
forintnyi forrás segíti 
elő a klímabarát fejlesz-
téseket, amelyek jelen-
tős hatást gyakorolnak 
majd az önkormány-
zati épületek energia-
hatékonyságára. Az új 
fejlesztési ciklusban 
is fontosnak tartjuk a bölcsődei és óvodai, az 
egészségügyi és szociális, valamint a közneve-
lési intézmények megújítását. A versenyképes-
ség fejlesztése érdekében gazdaságfejlesztési 
és turisztikai beruházások is megvalósulnak a 
közeljövőben.

– Vas vármegye gazdaságában fontos sze-
repe van a turizmusnak. Hogyan alakult a 

vármegye idegenforgalma?
– A pandémia után az 

emberek vágytak már az uta-
zásra, vágytak arra, hogy ki-
mozdulhassanak. A karantén 
alatt a figyelem a természet 
felé fordult, az Őrséget eb-
ben az időszakban fedezték 
fel újra a látogatók, s az is 
tapasztalható, hogy az aktív 
pihenésre most is van igény. 
Az elmúlt tavasz és nyár ki-
emelkedően sikeres volt Vas 
vármegye turizmusában. A 
gyógy- és wellnessfürdők, 
szállodák mellett az aktív 
pihenést kedvelők számára 

felfedezésre vár az Őrség, a Rába mente, a Kő-
szegi-hegység, a Vasi-Hegyhát. 

A koronavírus után sajnos újabb, nem várt 
nehézségekkel, a magas energiaárakkal kell 
megküzdenie a szektornak.  Az elmúlt év 
őszétől az ágazati szereplők részéről elindult 
egy útkeresés, hogy megoldást találjanak a 
folyamatos működésre. A vármegyei turizmus-
szövetség a pandémia alatt szemléletet váltott, 
elsősorban a helyieket szeretné megszólítani, 
szlogenük: „Fedezzük fel közösen várme-
gyénk értékeit!”  Vas vármegye ezer kincset 
rejt, s a turizmus szakembereinek az a feladata, 
hogy felhívják ezekre a figyelmet. ■

Fejlesztések sora valósul meg a vármegyében

Címzetes egyetemi docens, tanár, ok-
leveles borbíráló, turisztikai szakértő. 
1994 és 2006 között Egyházashe-
tye község polgármestere. 1998-tól 
a megyei közgyűlés tagja, 2006-tól 
2012-ig a megyei közgyűlés alelnöke, 
2014 októberétől a Vas Vármegyei 
Közgyűlés elnöke.  A Régiók Európai 
Bizottságának tagja. Jó néhány könyv 
szerzője, illetve társszerzője.

Majthényi László

A Vármegyeháza impozáns, barokk épülete Szombathelyen

A pankaszi szoknyás harangláb 1755-ben épült tölgyfából

A Vas Vármegyei Kormányhivatal Bejczy utcai kormányablaka Szombathelyen 
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– Az elmúlt hat évben mennyire vált fogalom-
má Szombathelyen, illetve Vas vármegyében 
az ELTE neve?

– Az első években azon dolgoztunk, hogy 
összecsiszoljuk a két egyetemet, azaz a Savaria 
Egyetemi Központ beilleszkedjen az ELTE-be. 
A következő nagy feladatot az jelentette, hogy 
még szélesebb körű kapcsolatot alakítsunk ki 
minden olyan régiós szereplővel, akikkel fon-
tos lehet az együttműködés. Nagyon kiterjedt 
ez a kör, hiszen ebben benne vannak az okta-
tási intézmények, a kis-, közép- és nagyválla-
latok, a kulturális intézmények és a társadalmi 
szervezetek is. 

Hogy ez számunkra miért volt fontos? 
Azért, mert az a célunk, hogy a hallgatók a 
diplomájuk megszerzése mellett olyan hasznos 
ismereteket, képességeket és készségeket is 
elsajátítsanak, amelyek még inkább verseny-
előnyhöz juttatják őket a  munkaerőpiacon. 
Ennek jegyében gyakorlatorientáltak a képzé-
seink. Olyan szabadon választható kurzuso-
kat is kínálunk, amelyek a szakmai ismeretek 
elsajátítása mellett felkészítenek a munka vi-
lágában való eligazodásra is. Ennek az ered-
ménye az, hogy a régióban aligha van olyan 
kulturális, sport-, tudományos 
vagy társadalmi esemény, ahová 
szakemberként ne hívnák meg 
oktatóinkat, hallgatóinkat. Fontos 
küldetések a harmadik missziós 
tevékenységeink, amelyek egyik 
hívószava az innováció, de egye-
bek mellett a gazdasági verseny-
képességgel és a vállalati kapcso-
latokkal összefüggő kérdések is 
beletartoznak. 

Éppen ezért elmondhatom, ez 
az integráció sikertörténet Szom-
bathely felsőoktatásának törté-
netében. Azt tapasztaljuk, hogy 
elismernek bennünket nemcsak 
a városban, hanem az egész régi-
óban. Visszaigazolás, hogy mára 
már nem feltétlenül mi keressük az új partnere-
ket, hanem ők jönnek hozzánk közös projektek 
együttes megvalósítása ügyében.  

– Hogyan alakul a hallgatói létszám? 
– Folyamatosan emelkedik.  Jelenleg kö-

rülbelül 2100-an tanulnak nálunk. Az idén 31 
százalékkal többen jelentkeztek hozzánk, mint 
tavaly. 2022-ben 15 százalék volt az emelkedés. 

Szombathely egyik büszkesége az 
ELTE Savaria Egyetemi Központ. 
Az intézmény hat évvel ezelőtt 
csatlakozott az Eötvös Loránd Tu-
dományegyetemhez. Az azóta 
eltelt időszakban dinamikusan 
növekedett a hallgatók száma, és 
már több mint ötven szakon folyik 
Szombathelyen felsőfokú képzés. 
Ezekről beszélgettünk Lenkai Nórá-
val, az ELTE-SEK rektori biztosával.  

Kiválóan felkészült fiatalok érkeznek hozzánk. 
Leginkább a régióból, ami a Balatontól nyugat-
ra fekvő területet jelenti, de az ország minden 
részéből vannak hallgatóink, köztük többen 
Budapestről is. A hallgatói létszám növekedését 
jól mutatja, hogy az idén már két diplomaosztót 
kell tartanunk, mivel a végzősök egyszerre nem 
férnek el az Agora Művelődési és Sportházban. 

– Jelentkeznek külföldről is? 
– Külföldi diákok is tanulnak nálunk, főleg 

a mérnökképzésben. Ők többnyire a Stipendi-
um Hungaricum nemzetközi felsőoktatási ösz-
töndíjjal jönnek. Jelenleg tizenhárom ország-
ból vannak hallgatóink. Nagy büszkeséggel 
tölt el bennünket, hogy az idei Országos Tu-
dományos Diákköri Konferencián egy külföldi 
gépészmérnök hallgatónk a második helyen 
végzett. 

– Bővült a szakok száma is. Melyek a leg-
népszerűbb területek?

– Több mint félszáz szakon oktatunk. A kép-
zési portfóliónkat a régió igényei alapján bőví-
tettük, formáltuk. Szombathelyen újdonság a 
Pedagógiai és Pszichológiai Kar gondozásában 
működő pszichológia szak, amely köré fölépült 
egy új tanszék. Az első végzett hallgatók idén 

vették át diplomájukat, és már a mesterképzés is 
elérhető. Keresettek a gazdaságtudományi kép-
zések is, ahol a gazdaság minden szegmensét le-
fedő szakjaink vannak. Ezeken megháromszo-
rozódott a hallgatói létszám az elmúlt öt évben. 
A gazdaságtudományi területen tanulmányokat 
folytató hallgatóink felkészültségét az is bizo-
nyítja, hogy az ösztöndíjak elnyerésében ELTE-
szinten is az élmezőnybe tartoznak. A Savaria 
Egyetemi Központban zajló oktatás színvonalát 
jól mutatja, hogy hallgatóink a szakmai ver-
senyek legjobbjai közé tartoznak, és kiválóan 
szerepeltek az Országos Tudományos Diákköri 
Konferencián is.

– Számolnak-e a további növekedéssel? 
– Az elmúlt években sokat dolgoztunk 

azon, hogy modern, korszerű feltételeket ala-
kítsunk ki a digitális kompetenciafejlesztéssel 
összefüggő módszertani oktatás gyakorlati 
megvalósításához.  További szakok indítását is 
tervezzük, ezek akkreditáció alatt vannak. Az a 
célunk, hogy korszerű, fenntartható képzéseket 
szervezzünk, reagálva a piac igényeire. Jó hír, 
hogy a pedagógus szakok iránt is növekszik az 
érdeklődés. Kedveltek a rövid ciklusú képzése-
ink, amelyekre azok je-
lentkezhetnek, akiknek 
már van felsőfokú vég-
zettségük, de szeretné-
nek felvenni egy másik 
szakot, vagy éppen át-
képeznék magukat más 
tudományterületre. ■

ELTE-SEK: sikertörténetté vált az integráció 

Szombathelyen született, és első dip-
lomáját is szülővárosában, a mai ELTE 
Savaria Egyetemi Központ jogelőd 
intézményében szerezte. Szakmai 
pályafutását a szombathelyi kampu-
szon kezdte. 2008 óta lát el vezetői 
funkciókat, elsősorban a marketing 
és a kommunikáció területén, jelenleg 
rektori biztosként az  ELTE Savaria 
Egyetemi Központban.

Lenkai NóraModern infrastruktúra támogatja az oktatást, kutatást

A Károlyi Gáspár téri épületegyüttes ikonikus főbejárata

A kőszegi Stájer-házi Erdészeti Erdei Iskola

A Szombathelyi Erdészeti Zrt. 2002-ben ala-
kította ki erdészeti erdei iskoláját az 1770-ben 
épült Stájer-házak egyikében, míg a másik 
egykori erdészházban már 1996-ban megnyílt 
az Erdészeti Múzeum. A régi gazdasági épület 
helyén 2004-től álló Erdei Szállóban pedig egy 
tizennégy ágyas, két hatágyas és egy kétágyas 
szobában tudják elhelyezni a vendégeket. Az 
iskolaépületben egy nagyobb és egy kisebb tan-
teremben tartják az erdei iskola foglalkozásait.      

Az állami erdőgazdaság által fenntartott és 
működtetett Stájer-házi Erdészeti Erdei Iskola 
a Kőszegi-hegység szívében fekszik, s mellette 
halad el az Országos Kéktúra, az osztrák–ma-
gyar alpannonia® és a Vasfüggöny túraútvonal. 

A Kőszegi-hegység állami tulajdonú erdei ré-
szét képezik a Kőszegi Tájvédelmi Körzetnek, 
így kézenfekvő, hogy a természetvédelem téma-
köre automatikusan bekerül az erdei iskola szin-
te minden foglalkozásába. A Stájer-házak erdei 
tisztáson, fokozottan védett hegyi kaszálóréttel 

keretezve, mintegy négyezer hektáros erdőtömb 
közepén állnak. A lejtőket alapvetően bükkösök 
borítják, de a közelben fakadó Ciklámen-forrás 
alatt hegyvidéki égerest is találunk, sőt az isko-
la közelében háromhektáros arborétum terül el, 
ahol az ott található idegenhonos fafajok kap-
csán képzeletbeli földrajzi utazást is tehetünk. 
A különböző túrák során lehetőség nyílik a Kő-
szegi-hegység többi erdőtípusának (gyertyános, 
kocsánytalan tölgyes, erdei- és lucfenyves, szur-
dokerdő) megismerésére, illetve a túrák kereté-
ben minél több elegyfafajt, cserjét és lágyszárú 
növényt igyekszünk bemutatni a tanulóknak – 
mondta Varga László, az erdei iskola vezetője. 

Tőle tudtuk meg azt is, hogy a foglalkozások 
egyik helyszíne a Stájer-házak közelében álló 
hatalmas koronájú bükkfától induló és oda visz-

szatérő 2,5 km hosszú, 12 állo-
másból álló, a Kőszegi-hegység 
növény- és állatvilágát, valamint 
kutatóit, gondozóit bemutató 
Öreg Bükk Tanösvény. Ennek 
része a Ciklámen-forrás gazdag 
élővilágú medencéje is, ahol 
akár a foltos szalamandra lár-
vájával is megismerkedhetnek a 
diákok. Rendszeresen tesznek a 
gyerekek  a korosztályuknak és 
az érdeklődésüknek megfelelő 
erdőismereti túrákat a Dunántúl 
legmagasabb pontjára, az Írott-
kőre, vagy az Óház-kilátóhoz, a 

Ebben az iskolában nincs nyári 
szünet. Ám mielőtt gyermekolva-
sóink megriadnának, az egyetlen 
tantárgy az erdő és a természet 
sokszínűségének felfedezése, az 
ökológiai rendszerek összefüggé-
seinek megismerése.

1960-ban született Sárváron, 2007 óta 
Lukácsházán él. Erdésztechnikus. Erdő-
tervezőként, erdőfelügyelőként dolgozott, 
majd 2006 óta a Szombathelyi Erdészeti 
Zrt. Központi Igazgatóságának munka-
társa, s vezeti Kőszegen a Stájer-házi 
Erdészeti Erdei Iskolát. Örökös tagja a 
Magyar Madártani Egyesületnek. Nős, 
két felnőtt fia és három fiúunokája van.

Varga László

Az Erdészeti Múzeum a Kőszegi-hegységet mutatja be 

Augusztus 24 és 27. között immár 22. alkalommal csábít igényes nyári szórakozásra 
a szombathelyi nyár emblematikus rendezvénye a Savaria Történelmi Karnevál. A 
római alapokra épült belvárosban közel 300 program és több száz fellépő várja a 
településre látogatókat. 

A kétezer éves város idén nyáron is ünneplőbe öltözve kínálja az ismeretbővítő, szórakoz-
tató programok dúsgazdag kavalkádját.
A római kori harcászatot és katonaéletet megidéző legionárius csapatok, a rettenthetet-
len gladiátorok, a fegyvereikkel mesterien vívó középkori lovagok, valamint az őseink 
életmódját és harcászatát megidéző magyar hagyományőrzők a korhűség mellett a tanítva 
szórakoztatás jelszavát tűzték zászlajukra. 
A Karnevál elmaradhatatlan fénypontja a péntek és szombat esti fáklyás felvonulás, 
amelynek során több száz jelmezes vonul végig a belváros utcáin, látványos produkciókkal 
fűszerezve az amúgy is fergeteges karneváli hangulatot. Aki tógát vagy tunikát ölt, római 
polgárként indulhat felfedezni a régmúlt átörökített értékeit és napjaink legcsillogóbb kul-
turális kincseit. 
A zenei paletta válogatott ínyencségeiben mindenki megtalálhatja a kedvére valót, továbbá 
ismeretbővítő és szórakoztató előadások, autentikus életmód-bemutatók, páratlan gyer-
mekprogramok, orientális táncbemutatók kínálnak egyedülállóan gazdag és színes válasz-
tékot. A legkisebbeket egy varázslatos világ várja a Kalandvárban, mesékkel, bábelőadá-
sokkal, gólyalábasokkal, karneváli „mini” felvonulással, kishuszárokkal. 
A hegy leve, a hordó aranya és a gasztronómiai különlegességek szerelmeseinek ígér egye-
dülálló kulináris élményt a Borok Utcája, a Sörtér és az Öreg Város Vásárának kínálata. 
A középkori forgatagot megidéző vásárban kézműves remekek, különleges vásárfiák és 
mesterségbemutatók nyújtanak enyhülést a programkavalkádban megfáradt karneválozó 
közönségnek. 
Végezetül csupán néhány, szinte találomra kiragadott program a fesztivál igen gazdag kíná-
latából. Mások mellett fellép a Random Trip, az ABBA Tribute Show, a SzirtesFolk Band, 
az Anima Sound System, Bíró Eszter és zenekara, valamint a David Klezmer Quintet. A 
további fesztiválprogramokról a www.karnevalsavaria.hu honlapon tájékozódhatnak.
Legyen részese Ön is az időutazásnak!

Savaria Történelmi Fesztivál idén nyáron is

fotó: nemes piroska, szombathelyi erdészeti zrt.

Hétforráshoz és a Kendig-hegyre. Mindeközben 
szó esik történelemről, a klímaváltozásról, az 
erdészek munkájáról – mesélte el nekünk Varga 
László –, s persze arról is, honnan ered a Stájer-
házak elnevezés, és mit jelentenek valójában az 
Írott-kőre írt betűk. További részletek: www.
szherdeszet.hu. ■
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– Gratulálunk ahhoz, hogy a körmendi kosár-
labdacsapat bronzérmet szerzett a nemzeti baj-
nokságban. Mint egykori aktív játékos, hogyan 
értékeli ezt  az eredményt?

– A jelenlegi lehetőségeink korlátozottak, 
mind a városnak, mind a klubnak folyamato-
san tenni kell azért, hogy megfelelő támogatói 
kört tudjunk felvonultatni, s ez mindent meg-
határoz. Sokkal kisebb költségvetésből gazdál-
kodhatunk jó néhány csapathoz képest, viszont 
jó érzés, hogy az eredményeink mégis felérnek 
hozzájuk. A szezon elején igyekeztünk meg-
mérettetni magunkat a nemzetközi kupában. 
Az nem volt túl eredményes, azóta azonban 

új, tehetséges fiatalokra épül a csapat. Ez új 
lendületet hozott, jóllehet kezdetben mindenki 
tartott a fiatalítástól, ám az mégis sikeresnek 
bizonyult. Az Egis Körmend bőven túlteljesí-
tette a várakozást, ami annak az egységnek kö-
szönhető, ami a játékosokból, edzőkből, a csa-
pat körül tevékenykedőkből és a szurkolókból 
áll, akik végig, a legnehezebb pillanatokban is 
kitartottak. Külön ki kell emelnem, hogy van 
egy olyan jó szellemű ikonunk Ferencz Csa-
ba személyében, aki garancia arra, hogy össze 
tudja fogni a csapatot és előre tudja vinni azt. A 
körmendi szív diadala volt az idei.

Körmend nevét kiváló kosárlabda-
csapata okán jól ismerik a sport-
kedvelők. Maga a polgármester, 
Bebes István is egykor az együttes 
meghatározó játékosa volt. Vele 
beszélgettünk a kosárcsapat leg-
újabb sikeréről, a városi fejleszté-
sekről és az elkövetkező időszak 
terveiről. 

– Csaknem két éve adták át az M80-as autó-
utat. Érzékelhető-e ennek hatása a város gaz-
daságában? 

– Közvetlen hatását ma még nem érezzük, 
legalábbis a gazdaságban nem, annyi azonban 
biztos, hogy lecsökkent a városon áthaladók 
száma. A gazdaság fellendüléséhez, úgy vélem, 
szükség lenne még az M86-os Szombathely 
és Körmend, valamint az M76-os autóút Zala-
egerszeg és Körmend közötti szakaszára is, ami 
nemcsak a két megyeszékhely, hanem Körmend 
érdekeit is szolgálná. 

– Milyen  önkormányzati fejlesztések való-
sultak meg, illetve vannak folyamatban a vá-
rosban? 

– A Batthyány-kastély és a várkert között be-
ékelődött volt cipőgyári területet rendbe hoztuk. 
Az épületek elbontása mellett a beruházás része 
egy olyan nyitott közösségi tér létrehozása, ami 
alkalmas kisebb szabadtéri rendezvények meg-
tartására és szabadidős programokra. A Rába-
parton most is folyik a munka, teljesen megújul a 
strand.  A belváros szívében található mozi épü-
lete is többfunkciós közösségi térré válik, ahol 
otthont kapnak különböző egyesületek, együt-

tesek, szakkörök, de lesznek benne 
kisebb események, előadások, be-
mutatók, és persze gondoltunk arra 
is, hogy kamaramoziként is működ-
jön, ami a körmendiek régi vágya. 

– Milyen beruházások vannak 
előkészítés alatt?

– Mindig előretekintünk, hogy 
mire kiírják a különböző pályá-
zatokat, azokra már kész tervdo-
kumentációval tudjunk reagálni. 
Tervezzük a Zöld Város Program 
folytatását, ami a Hétemeletes 
tömbbelső és a Bástya utca közötti 
szakaszt rehabilitálná, felújítanánk 
az orvosi rendelőket és a nádaljai 
óvodát. Nagyobb lélegzetvételű fel-

adatunk a város ikonikus épületével kapcsolatos: 
a hercegi Batthyány–Strattmann-kastély felújítá-
sa, illetve a zöldfelületek megújítása.  Folytatjuk 
a sportcsarnok terveztetését annak érdekében, 
hogy egy komoly rendezvényhelyszín legyen a 
városban, ami a kultúrának és a sportnak új im-
pulzust adhatna.

– Körmend nem csupán sportváros, hanem 
pezsgő a kulturális élete is. Milyen programok-
kal várják a városba látogatókat?

– A hagyományos, tematikus programjainkat 
az idén is megtartjuk.  Augusztus derekán most 
is többnaposra tervezzük a Körmendi Napok 
elnevezésű rendezvénysorozatot. Októberben, 
a várossá nyilvánítás évfordulóján is lesznek 
programjaink, és továbbra is nagy figyelmet 
fordítunk majd a Batthyány-kultusz erősítésre. 
A Batthyányak neve az évszázadok alatt az or-
szágos ismertség mellett egybeforrott Körmend 
váro-sának nevével is, elválaszthatatlan és kitö-
rölhetetlen részévé vált a helyi identitásunknak, 
amire mindannyian oly büszkék lehetünk. Az 
általuk megalkotott építészeti, szellemi és kul-
turális javak ápolása, megóvása és gyarapítása 
az elmúlt évtizedekben a város egyik legjelen-
tősebb feladatává vált. Ahogy ők, mi is fontos-
nak tartjuk az elesettek, a rászorulók, az idősek 
támogatását, ezért is teszünk meg mindent a 
szociális területek rendben tartásáért, amit erőn 
felül biztosítunk nemcsak a városban, hanem a 
térségben is. ■

1956-ban született Kapuváron. 1978-
ban faipari üzemmérnöki diplomát 
szerzett a soproni Erdészeti és Faipari 
Egyetemen. 1990-től egyéni képviselő 
Körmenden. Az 1998. évi országgyű-
lési választásokon, majd 2002-ben és 
2006-ban a Vas megyei területi listáról 
jutott be az Országgyűlésbe. 2002 óta 
Körmend polgármestere. Hat gyermek 
édesapja.

Bebes István

Az egykori lovarda felújított épületében kapott helyet a Batthyány Örökségközpont

Körmenden máig erős a Batthyány-kultusz 

A speciális kosárlabdatorna körmendi eredményhirdetése

»A Batthyányak neve az 
évszázadok alatt egybe-
forrott Körmend városának 
nevével is.«

Hosszú távra tervez Körmenden az Egis 

A fejlődés egyik jelentős 
állomása a körmendi te-
lephely létesítése volt. Az 
üzem 1973-ban kezdte meg 
a tápszerek gyártását, 1975-
ben pedig gyógyszergyár-
tó részleg is épült. Előbb 
a galenikus, azaz a nem 
szilárd gyógyszerformájú 
készítmények gyártása ke-
rült Körmendre, majd el-
készült az új tablettagyártó 
és csomagolóüzem is. A 
termelésben egyre nagyobb 
hangsúlyt kapott a gyógy-
szergyártás, a tápszerkészí-
tés a következő két évtized-
ben fokozatosan csökkent, 
majd végleg megszűnt. 
Külön érdekesség, hogy itt 
készült a népszerű Roll jégkrém is. 

– Továbbra is hosszú távra tervezünk Kör-
menden, amit a közelmúltban átadott fejlesz-
tések sora is jelez – hangsúlyozta Poroszlai 
Csaba vezérigazgató. Akitől megtudtuk azt 
is, hogy 2019 óta kormányzati támogatással 
összesen 17 milliárd forint értékű beruházás 

– 2021 őszén új csomagolóüzemet, illetve 
egy speciális, az onkológiai készítmények elő-
állításához szükséges üzemegységet adott át az 
Egis Körmenden, tavaly nyáron pedig új fej-
lesztéseket jelentettünk be – mondta el magazi-
nunknak Király István, a körmendi gyáregység 
vezetője. Új, korszerű gépsorokat telepítettek, 
továbbá analitikai és mikrobiológiai laborató-
riumok is létesülnek. 

– Ezek a beruházások is hozzájárulnak az 
Egis célkitűzéséhez, ahhoz, hogy az emberek 
minél tovább élhessenek minőségi, hosszú 
életet.  Erre pedig nemcsak jómagam, hanem 
minden munkatársam, sőt minden körmendi 
lakos is büszke lehet – nyilatkozta befejezésül 
a körmendi gyáregység vezetője. ■

2023-ban ünnepli fennállásának 110. évfordulóját az Egis Gyógyszergyár Zrt. A nagy múltú hazai gyógyszeripari 
cég hosszú utat tett meg, míg az 1913-ban alapított kőbányai vállalkozásból nemcsak Magyarország, hanem a 
régió egyik vezető generikus gyógyszeripari nagyvállalata lett. 

A Budapesti Közgazdaságtudományi 
Egyetemen diplomázott, karrierjét 1998-
ban a Béres Gyógyszergyárnál pénzügyi 
elemzőként, illetve kontrollerként kezdte. 
Később kontrolling vezetőként dolgozott, 
majd a társaság gazdasági igazgatója 
lett. Az Egisnél 2008-tól stratégiai kontrol-
ling vezető, 2011-től gazdasági igazgató. 
A gyógyszeripari vállalatot 2022 óta ve-
zérigazgatóként irányítja. 

Poroszlai Csaba

valósult meg a Vas vármegyei telephelyen. A 
fejlesztéseknek köszönhetően a technológiai 
előrelépések mellett bővültek a gyártókapaci-
tások, nőtt a termelés hatékonysága, és mind-
ezeknek köszönhetően az Egis Gyógyszergyár 
Zrt. még rugalmasabban reagálhat a változó 
piaci igényekre. 

Az Egis termékei 62 országban szolgálják a betegek gyógyulását
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– Az elmúlt időszakban milyen fejlesztések tör-
téntek a városban? 

– Kőszeg infrastrukturális állapotát és a la-
kosság komfortérzetét is jelentősen javították az 
elmúlt években megvalósult közútfejlesztések, 
és a város több területét is érintő csapadékvíz-
elvezetési beruházások. Több mint hárommilli-
árd forintot költhettünk önkormányzati útjaink 
felújítására állami támogatásból, amire még nem 
volt példa a város történetében. A program 35 
utcánkat érintette több mint 12 kilométer hossz-
ban, járdák, ivóvíz- és szennyvízcsatorna-szaka-
szok újultak meg, 470 parkolót sikerült felújíta-
ni, illetve létesíteni. A belvárost övező Várkör 
és a piac minőségi térkőburkolata és több ezer 
négyzetméternyi új, virágos zöldfelülete üdítő 
látványként fogadja a látogatót. A Miniszterel-
nökség által Kőszegen megalapított Felsőbbfokú 
Tanulmányok Intézetének működéséhez nyolc, 
különösen értékes műemlék épület felújításával 
sikerült méltó környezetet teremteni. A város 
déli részén épült összekötő út óriási terhet vett le 
a legzsúfoltabb utcáinkról, s lakótelepi végpont-
jának közelében megépült a város új temetője. 

– Jelenleg milyen beruházások vannak fo-
lyamatban, illetve előkészítés alatt? 

– A napjainkban zajló legnagyobb beruhá-

zás a Pannon Egyetem Kőszegi Kampuszának 
építkezése, amely egy kisebb városrésznyi új 
felsőoktatási és kutatási teret hoz létre a város 
határában. Szeretnénk folytatni az utak felújí-
tását, több szakasz tervezése jelenleg is zajlik. 
A kormány hatmilliárd forintot biztosított egy-
házi műemlékeink felújítására. Az épületekkel 
együtt a városkép is megújul, a belvárosi temp-
lomok sírfeltárásaiból lenyűgöző, a város régi 
gazdagságát mutató leletek kerültek elő. Feltett 
szándékunk, hogy a kivételes épségben fennma-
radt 17-18. századi belváros örökségturisztikai 
lehetőségeit kihasználjuk, és valódi „ékszerdo-
bozzá” fejlesszük Kőszeget. Büszkék vagyunk 
kiváló iskoláinkra, s nagy öröm, hogy jelentős 
összeget sikerült elnyernünk a városi iskolaépü-
letek felújítására, fejlesztésére. A tíz éve átadott 
egészségközpontunk szomszédságában épül a 
város új mentőállomása. Kőszeg bejárati csomó-
pontjának átépítésétől jobb közlekedésbiztonsá-
got várunk. Hisszük, hogy a megújulás, fejlődés 
tempója tartható.

– Kőszegnek nemcsak szép épületei vannak, 
hanem csodálatos természeti környezet veszi 
körül. Az Írottkő Natúrpark mit kínál a városba 
látogatóknak?

– A természetjárás, az aktív szabadidő-eltöl-
tés terén kimeríthetetlen lehetőségek várják a 
vendéget Kőszegen és a térségben. Induljunk 
gyalog, kerékpáron vagy éppen lóháton, a Kő-
szegi-hegység és a Gyöngyös-patak mellékének 
természeti, táji szépsége, az itt termő gyümölcs, 
szőlő, méz, gesztenye, a magas színvonalú ven-
déglátás, a fenséges, üde erdők, remek horgász-
vizeink és az évszázados történelmi emlékekből 
áradó nyugalom jó feltételeket biztosítanak a 
pihenéshez. Érdemes szétnézni a várostól alig 
két kilométerre húzódó határ osztrák oldalán is, 
ahová immár kerékpárúton is eljuthatunk.

– A város, a térség híres borairól is. Mennyi-
re tudják kihasználni a borturizmusban rejlő 
lehetőségeket?

– A borászat fejlődése egészen szembeötlő. 
A többgenerációs Kőszeg környéki borászcsa-
ládok nem csupán minőségi borokat termelnek, 
de pincéik udvarain, illetve közvetlenül a termő-
helyen létrehozták a kóstoltatás egyedi helyszí-
neit. Rendszeresek a nyitott pincés szőlőhegyi 
rendezvények, így a kőszegi bor egyre inkább 
közvetlenül, turisztikai termékként kerül a poha-
rakba. A gyöngyöző kőszegi fröccshöz nem csak 
a bor, de a szóda is a térségben készül! 

– Kőszegen egész évben gazdag a program-
kínálat. Milyen események közül válogathat-
nak a városba látogatók?

– Egy kőszegi nyári este hangulatát a Várszín-
ház előadása utáni belvárosi andalgós sétában 
lehet legjobban átélni, de az Ostromhétvégén 
összegyűlő török és magyar seregek nyüzsgő 
együttese is magával ragadó élmény. Az őszi 
hétvégéken természetjáró és sportrendezvények, 
szüreti mulatságok és gesztenyeünnepek egész 
sora várja a vidéki ízek és életérzés szerelmeseit. 
Aki egyszer már belekóstolt, az jól tudja, hogy 
a város hangulata, színei, de még a hangzása is 
minden évszakban és napszakban más-más mó-
don magával ragadó. ■

1974-ben született Szombathelyen. 
A kőszegi Jurisich Miklós Gimnázium-
ban érettségizett, majd a szombathe-
lyi Berzsenyi Dániel Főiskolán szerzett 
némettanári diplomát. 2006-tól 13 
éven át Kőszeg alpolgármestere, s 
tagja a Vas Megyei Közgyűlésnek. 
2019 októberében választották meg 
Kőszeg polgármesterévé. Nős, négy 
gyermek édesapja.

Básthy Béla

Tovább szépül a mesebeli kisváros, Kőszeg
Kőszegen az elmúlt időszakban jelentős, a lakosság komfortérzetét javító fejlesztések valósultak meg. Már 
épül a Pannon Egyetem Kőszegi Kampusza, s megújulnak a város egyházi épületei is. Ezekről beszélgettünk 
Básthy Béla polgármesterrel.  

Kőszegi bor: a hagyomány értéket teremt

Az intézet azonban nemcsak a tudományos 
kutatás helyszíne, sokkal inkább egy nyitott, 
nemzetközi, párbeszédre kész kulturális, művé-
szeti és turisztikai funkcióval bővült intézmény, 
amely aktív résztvevője a régió életének. Az 
iASK (Institute of Advanced Studies Kőszeg) 
– tájékoztatott dr. Miszlivetz Ferenc – feladatá-
nak tekinti, hogy országhatárokon átívelő közös 
gondolkodással választ keressen a világ aktuális 
közéleti és tudományos kérdéseire. A tudomány 
világának egymástól távol eső területeit is ösz-
szekapcsolva válik egyfajta transzdiszciplináris 
kutatóközponttá, amely teret ad az innováció-
nak és az integratív fejlesztéseknek.

Az iASK tevékenysége arra irányul, hogy 
megfelelő kitekintést nyújtson, illetve kínál-
jon, illeszkedve a nemzetközi vérkeringésbe. 
Ezt elsősorban a nyitott műhelymunka, illetve 
a világ bármely részéről elérhető workshopok, 
konferenciák, nyári és téli egyetemek teszik 
lehetővé. Fontos az is, hogy ezek a kutatások 
nem öncélúak, segítenek a gazdasági szférának 
és a döntéshozóknak abban, hogy érdemben 
tudjanak cselekedni.

A Felsőbbfokú Tanulmányok Inté-
zete 2015-ben nyitotta meg kapu-
it. Küldetése, hogy az advanced 
studies jelentésének megfelelően 
egyfajta posztdoktori, ösztöndí-
jon, pályázati rendszeren alapuló 
kutatásokat folytasson. Az intézet 
alapító főigazgatója dr. Miszlivetz 
Ferenc professzor.

Az iASK koordinálásával felújított kőszegi 
épületek – Szemző-ház, Sgraffitós-ház, Euró-
pa-ház, zsinagóga – nyitott térként működnek, 
a tudomány, a kulturális élet és a művészetek 
közösségi terei. Ez szorosan összefügg azzal, 
hogy az intézet tevékenységének egyik alap-
vetése a kulturális örökségvédelem, az épített 
örökség megújítása, az értékmegőrzés. Ez a 
törekvés – tudtuk meg a főigazgatótól – nem 
csupán a városépítészeti szempontok figyelem-
bevételét jelenti, hanem azt is, hogy a felújított 
épületeket új funkcióba helyezze. A társada-

lom széles rétegei felé irányu-
ló kommunikáció a dialógust 
szolgálja, és ily módon haszno-
sul az intézetben létrehozott és 
megteremtett érték. A dialógus 
nem áll meg a város határánál. 
Országhatárokon átívelő pro-
jektek jönnek létre Bécs, Alsó-
Ausztria, Burgenland, Bonn, az 
Amerikai Egyesült Államok és 
Európa nagy egyetemi városai-
val, ahol hasonló tudáscentru-
mok működnek, mint Kősze-
gen, de ugyanilyen fontosságú a 
veszprémi és győri egyetemmel 
megvalósuló együttműködés. 
Dr. Miszlivetz Ferenc szerint 
ezt erősíti az intézet profiljában 
előkelő helyet elfoglaló több-
nyelvű könyvkiadás is. 

Az interaktivitás, a külön-
böző információs felületeken 
megjelenés, élő közvetítés, a 
média korszerű eszközeinek 
használata pedig kitágítja azt a 
kört, amelyet az intézet kuta-
tói el tudnak érni Szingapúrtól 
Angliáig. Az iASK kiemelten 
foglalkozik Kelet-Közép-Eu-
rópa és a Balkán térség kutatá-
sával, országainak uniós csatla-

kozási lehetőségeivel, az orosz–ukrán háború 
hatásával az Európai Unióra, Európa jövőjére.  

A KRAFT (Kreatív város – fenntartható 
vidék) állami döntés-előkészítő folyamato-
kat támogató regionális fejlesztési program, 
célja fenntartható fejlődési modellek kialakí-
tása kis- és középvárosok számára. Projektjei 
közül jelentős az emlékezetkutatás témájával 
foglalkozó, amely az emlékezeti kultúrák, 
a közösségek Kelet-Közép-Európa régiós 
identitásmintázatainak kérdéskörét vizsgál-
ja, összehasonlítva más régiókkal. Működik 
irodalomtudományi kutatócsoport, amely a 
regionális irodalmi tudat vizsgálatával foglal-
kozik, különös tekintettel a kőszegi kötődésű 
Agota Kristof írásművészetére, vagy zenei 
műhely, amely azt vizsgálja, hogy a saját vá-
ros és regionális környezet zenei és hangtáji 
örökségét hogyan lehet kreatív módon beépí-
teni a zeneoktatásba.  A szocio-Kraft program 
alapvető célja pedig a régiókban, városokban, 
településeken élő személyek életminőségének 
vizsgálata.

Az intézet célja tehát – mondta befejezésül a 
főigazgató –, hogy együvé szervezze a szelle-
mileg nyitott, bátor, egymással együttműködni 
kívánó, alkotó és gondolkodó szakembereket 
és tudósokat. A hagyományos kutatás nem 
elég, elengedhetetlenül szükséges az ideák és 
módszerek termékeny kombinációja. Ehhez 
azonban először kérdezni kell. Új válaszok új 
kérdések nélkül pedig nem születhetnek. ■

A kőszegi Felsőbbfokú Tanulmányok Intézete

Budapesten született 1954-ben. Szoci-
ológus, történész, egyetemi tanár, az 
MTA doktora, a kőszegi Felsőbbfokú 
Tanulmányok Intézetének alapítója és 
főigazgatója. A KRAFT integrált vá-
ros és vidéke koncepció kidolgozója. 
2012 óta az UNESCO Magyar Nem-
zeti Bizottsága Társadalomtudományi 
Szakbizottságának elnöke, a kőszegi 
UNESCO tanszék irányítója.

Dr. Miszlivetz Ferenc

A felújított zsinagóga kulturális és zenei térként funkcionál

A Kraft-programban megújult Sgraffitós-házban működik az intézet könyvtára  fotók: horváth attila
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– Tavaly milyen fejlesztések történtek a város-
ban? 

– A 2022-es év nagyon sikeresnek mond-
ható, hiszen több olyan beruházásunk valósult 
meg, amelyekre régebb óta vártunk. Ezekhez 
pályázati forrásokat is igénybe vettünk. Ki-
emelném a Fekete-híd utca elején létesült csa-
padékvíz-átemelőt, amely az északi városrész 
gondjait orvosolja. A Gárdonyi utcában 144 
parkolóhely épült, amely a lakóterület, illetve 
a Gárdonyi Iskola és a gimnázium körüli par-
kolási gondokat enyhíti.  A Nádasdy Iskola 
környéki közlekedési anomáliáinak és az Al-
kotmány úti lakótelep parkolási nehézségeinek 
megoldásában segít az iskola mellett megépült 
parkoló. A játszótérfejlesztési programunk ke-
retében a Dévai utcában új játszótér épült. Az 
okosváros stratégia megvalósításának egyik 
eleme pedig a Gárdonyi és az Alkotmány utcá-
nál létesült okoszebrák kialakítása.

– Jelenleg milyen beruházások vannak fo-
lyamatban, illetve előkészítés alatt? 

– Az idén újabb terveink valósulnak meg, töb-
bek között megtörténik a Hegyközségben az Új-
hegy utca felújítása, a Szatmár úti óvoda bővítése 
és felújítása, valamint a volt tüdőgondozó épü-
letéből kialakítunk két gyermekorvosi rendelőt. 
Terveink szerint megújulhat a Tizenháromváros 
utca vége, és így teljessé válik a Csónakázó-tó 
körüli kerékpárút, amelynek további szakasza 
az Esze Tamás utcától a zuhogóig, reményeink 
szerint, ebben az évben szintén megépül. Régi 
vágyunk válik valóra azzal, hogy a Berzsenyi 
utca, valamint a Várkerület utca rekonstrukciója 
is elindulhat ebben az évben. A nyugati város-

Tavaly fejlesztések sora valósult meg Sárváron, parkolók épültek, és kialakítottak egy új játszóteret is. A 
folyamat az idén is folytatódik, amelynek keretében két új gyermekorvosi rendelővel gazdagodik a város.  
Ezekről, valamint a város iparáról és idegenforgalmáról beszélgettünk Kondora István polgármesterrel. 

rész csapadékvíz-elvezetésének problémája is 
megoldódik a Gyöngyös műcsatornán létesített 
átemelővel és a hozzá kapcsolódó árkok felújí-
tásával.

– A város több lábon áll, az idegenforgalom 
mellett erőteljes az ipari háttér is. Hogy teljesí-
tett az elmúlt évben a város gazdasága?

– Az ipari teljesítmény, látván az adóbevéte-
leket, erőteljesen megnövekedett, és reményeink 
szerint ez a jó tendencia a továbbiakban is foly-
tatódik. Bővítés előtt áll a Taravis baromfifeldol-
gozó vállalat, illetve új gyáregység építését ter-
vezi a Sága Foods. Az AWF autóipari beszállító 
vállalat már az elmúlt évben is jelentős fejlesz-
téseket valósított meg, ami idén egy új csarnok 
építésével folytatódik.

– Tavaly az idegenforgalom szép eredménye-
ket hozott.  Milyenek az idei kilátások? 

– A város idegenforgalma a COVID-járvány 
utáni éveket követően már az elmúlt év őszén 
nagyon szépen elindult, erőteljesen növekedett a 
fürdőlátogatók és a vendégéjszakák száma is. Ez 
folytatódott most az év elején is. Az energiakrízis 
és a háború miatt elképzelhető, hogy lesz egy kis 
megtorpanás, de reményeink szerint a turizmus 

jó évet fog zárni. A 
vendégforgalomban  
jelentős előrelépésre 
számítunk az év vége 
felé, miután új szállo-
da nyílik a városban, 
amely stabilizálni 
fogja a vendégéjsza-
kák számát. Az utób-
biak tekintetében sta-
bilan ott vagyunk az 
ország tíz legnépsze-
rűbb települése kö-
zött. Az elmúlt évek 
turisztikai fejlesztései 
ma is jó alapot adnak 
ahhoz, hogy az idei 

év turisztikai eredménye is kimagasló legyen. 
Említhetjük itt a Csónakázó-tónál megvalósult 
szabadidős élményparkot, de akár a Sárvári 
ZeneHázat is, amely a Nyugat-Dunántúl egyik 
legjobb koncertterme. Az elmúlt években a Kis-
faludy Program keretében összesen 700 millió 
forint támogatást kaptak a turisztikai vállalko-
zások, amelyből szállodai fejlesztéseket tudtak 
véghezvinni, elsősorban szobafelújítások révén, 
ami jelentősen javította versenyképességüket.

– Az idén milyen programokkal várják a 
Sárvárra látogatókat? 

– A város kulturális élete vissza tudott állni 
a vírusjárvány előtti időszakra, bár a téli ener-
giakrízis átmeneti nehézségeket okozott. Vi-
szont a helyszínek közé erőteljesen bekapcso-
lódott a Nádasdy-vár mellé a Sárvár Aréna és a 
ZeneHáza is. A nyári szezon május elején indult 
a hagyományos májusfaállítással, amelynek ke-
retében 23 májusfát állítottunk fel a várparkban. 
Ezután egymást érték a kulturális programok, 
amelyek természetesen a nyáron és ősszel is 
folytatódnak. Egy kis ízelítő ezek közül: Sár-
vári Sörexpressz és Fúvószenei Várfesztivál, 
Nemzetközi Kutyakiállítás, XXII. Vármeeting 
és Motoros Rockfesztivál, Nemzetközi Folklór 
Fesztivál, az év vége felé Simon júdás vásár, és 
az adventi programokkal zárjuk a kulturális éva-
dot. Tehát az mondhatjuk, hogy a sárváriak és 
az idelátogató vendégek nem fognak unatkozni 
idén sem! ■

Sárváron növekedett a gazdasági teljesítmény

1954-ben született Sárváron. Szombat-
helyen népművelő–magyar szakos, a 
Pécsi Tudományegyetemen felnőttképzési 
menedzser, a Magyar Táncművészeti Fő-
iskolán táncpedagógus diplomát szerzett. 
1977-től a Sárvári Művelődési Központ 
népművelője, 1988-tól 2002-ig az intéz-
mény igazgatója volt. 2002 és 2010 kö-
zött Sárvár alpolgármestere, 2010 óta a 
fürdőváros polgármestere. 

Kondora István

A megújult szabadidőpark víziattrakciókkal is bővült

A Sárvári Zene Háza épülete az Arborétum szomszédságában áll fotók: mogyoróssy csongor

»Az elmúlt évek turisztikai 
fejlesztései ma is jó alapot 
adnak ahhoz, hogy az idei 
év turisztikai eredménye is 
kimagasló legyen.«

A Pangea jelentős 
autóipari beszállító 

A cég története 1832-re nyúlik vissza, s szinte 
azóta a világ öt legjobb autóbőr-beszállítója kö-
zött szerepel. A Pangea, amely a cég egyetlen 
európai bőrszabászata, immár 28 éve működik 
sikeresen Vas vármegyében, Jánosházán, a já-
rás legnagyobb foglalkoztatójaként. 2021-ben 
a cég Pangea Made Kft.-re változtatta a nevét, 
a korábbi Seton Hungary Kft.-ről – mondta 
Kiss Balázs. Globális szinten vezették be az új 
Pangea-brandet, amely a különböző kontinense-
ken működő gyáregységeket egyesíti. 

A vasi telephelyen elsősorban bőrből készült 
autó-üléshuzattal, kárpitkiegészítők szabásza-
tával, illetve a már kiszabott elemek továb-
bi megmunkálásával foglalkoznak, amelyek 

nagymértékben meg-
határozzák az autó-
belsők megjelenését. 
– Csapatunk kreativitása és fejlett eszközei a 
hagyományos kézműves munkával kombinál-
va lenyűgöző tervezési megoldásokat hoznak 
létre, amelyek megidézik a bőr természetes 
szépségét – nyilatkozta az ügyvezető igazgató. 
Ügyfélkörükbe vezető európai autógyártók tar-
toznak – Mercedes, BMW, Porsche, Audi, VW 
–, de Jánosházán gyártják a Hyundai Genesis 
és KIA K9 műszerfalait és ajtókárpitjait is. Ki-
zárólag saját bőrkikészítő üzemeikből érkező, 
magas minőségű bőröket használnak, amelyek 
Németországban, Dél-Afrikában és Mexikóban 
készülnek. Bőrtermékeiket három kontinensen, 
Európában, Ázsiában és Afrikában 22 országba 
szállítják ügyfeleiknek.

Az autógyárak, illetve a vásárlók több okból 
választják az autóbőrt. Napjainkban egyre fon-
tosabb szempont a biológiai lebonthatóság, a 
megjelenés, a minőség, vagy egyszerűen csak a 
műanyagtartalom csökkentése a járművekben. A 
bőr univerzális anyag a fenntarthatóság, a telje-
sítmény és a kézzel készített szépség tekinteté-
ben a fogyasztók számára. – Sajnos a manapság 
virágzó „greenwashing” mozgalmak elferdítet-
ték és meghamisították a bőrrel kapcsolatos té-
nyeket – emlékeztetett a jelenségre Kiss Balázs 

–, s teszik mindezt a jelenlegi, rövid távú célok 
és a haszon érdekében. Mindenkinek tudnia kell, 
hogy egyetlen marhát sem vágnak le a bőréért, 
ez az iparág száz százalékban melléktermékeket 
hasznosít, mely feldolgozás nélkül óriási kör-
nyezetterhelést jelentene az ökoszisztémára. – A 
Pangea Made Kft. az ágazat más szereplőivel 
együtt a közelmúltban óriási energiákat fektetett 
a fenntartható bőr megalkotásába, amely teljes 
mértékben megfelel ügyfeleink fenntarthatósá-
gi törekvéseinek és szabványainak, miközben 
megőrzi a bőr mint az egyik legősibb alapanyag 
csodálatos és nemes tulajdonságait – mondta be-
fejezésül az ügyvezető igazgató. ■

A Pangea a világ vezető autóipari 
márkáinak bőrbeszállítója, olyan 
megoldásokat kínál az autóipari 
belső terek jövőjét illetően, amelyek 
a természetes anyagok használatát 
mozdítják elő. A Pangea három kon-
tinensen szolgálja ki ügyfeleit közel 
3500 csapattaggal, tudtuk meg Kiss 
Balázs ügyvezető igazgatótól.

Pangea: harmóniában a természettel

Végzettségét tekintve német nyelvtanár, 
illetve ipari mérnök. Huszonöt éve dolgo-
zik a Pangea-csoport jánosházai telep-
helyén. 2016 óta tölti be az ügyvezető 
igazgatói pozíciót. Korábban logisztikai 
területen, majd 15 éven át field quality 
managerként képviselte a Pangeát, és 
építette a cég kapcsolati hálóját. 

Kiss Balázs

A sárvári fürdő felkészült az idei nyárra is

– Milyen évet zárt tavaly a sárvári fürdő, s mire 
számítanak az idén? 

– A 2022-es esztendő nem sokkal maradt el 
a 2019-es rekordévtől, bevételnövekedést tud-
tunk realizálni. Ám a jövedelmezőségre sajnos 
ez nem igaz, hiszen a megemelkedett energia- és 
bérköltségeknek csupán egy részére volt elég ez 
a növekmény. Az idei év nagyjából a tavalyihoz 
hasonlít, a főszezon egy kicsit lassabban indult 
be, mivel az időjárás június közepéig nem volt 
éppen kegyes hozzánk. A nyári szezonhoz alap-
vetően optimistán állunk, bízunk benne, hogy 
nagyon sokan fogják rövidebb-hosszabb pihené-
sük helyszínéül választani fürdőnket.

– A fürdőket tavaly nehéz helyzetbe hozta az 
energiaválság. Hogyan tudták ezt kezelni? 

– Mind a gáz, mint pedig az elektromos ener-
gia sokszorosára drágult, és ez a pandémia után 
ismét nehéz helyzetbe hozta a fürdőket ország-

szerte, és persze magát a turisztikai szektort is. 
Törekszünk arra, hogy kiaknázzuk a jelenlegi 
infrastruktúrában rejlő tartalékokat, illetve olyan 
intézkedéseket hozzunk, amelyek szintén az 
energiahatékonyság irányába mozdítják el a für-
dőt. Természetesen hosszú távon mindenképpen 
szükség lesz energiahatékonyságot növelő beru-
házásokra is.

– Milyen fejlesztéseket terveznek a fürdő-
ben? 

– A fürdő fejlesztési tervei elkészültek, mind 
az attrakciók, mind az infrastruktúra, mind pe-
dig a szálláshelyek tekintetében. Ezek megva-
lósítása azonban forrás és pályázatok hiányában 
eltolódott. A közelmúltban történtek nálunk ön-
erőből energiahatékonyságra irányuló fejleszté-
sek, melyek a fenntarthatóság miatt elengedhe-
tetlenek voltak, illetve a strandon a gyermekek 

élménymedencéje új, biztonságos 
burkolatot kapott. 

– Az idén milyen újdonságok-
kal várják a Sárvárra látogatókat?

– Megnyitottunk két szabadté-
ri szabadulójátékot, vendégeink 
felfedezhetik az Aranykoponya 
rejtélyét és az Elhagyatott kunyhó 
szellemét is, tehát a vizes élménye-
ken kívül is kínálunk kalandokat. A 
játékok a fürdővel összeköttetés-
ben álló kalandparkban találhatók. 
A fürdőben a Dunántúlon egye-
dülállóan hosszú nyitvatartással, 
mindennap 9 és 21 óra között vár-

juk vendégeinket, a strandon egész nyáron kon-
certekkel, zenés délutánokkal, strandpartyval 
és számtalan gyermekprogrammal készülünk. 
Az éjszakai fürdőzések továbbra is népszerűek, 
ilyenkor – havonta egyszer – éjjel 1 óráig tartunk 
nyitva. ■

A sárvári fürdőben, ahogy ezt a 
vendégek már megszokhatták, to-
vábbra is magasra teszik a lécet. 
Kristálytiszta, kellemes hőmérsékletű 
medencék, parkosított strand, egye-
di és páratlan kínálat. Kántás Zoltán-
nal, a Sárvári Gyógyfürdő Kft. ügy-
vezető igazgatójával beszélgettünk.

A kültéri élménymedence számos lehetőséget kínál

1970-ben született Tatabányán. Épí-
tőmérnök, vízellátás-vízkezelés szak-
mérnök és közgazdász diplomával 
rendelkezik.1988-tól a Vas megyei Víz- és 
Csatornamű Zrt.-nél dolgozott. 2011-től a 
szombathelyi Fedett Uszoda és Termálfür-
dő vezetője, 2019 decemberétől pedig a 
Sárvári Gyógyfürdő Kft. ügyvezető igaz-
gatója. 2021 szeptemberétől a Magyar 
Fürdőszövetség elnöki tisztségét is betölti.

Kántás Zoltán
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– Hogyan foglalná össze a vezetői hitvallását? 
– Nálam a humánpolitika a kollégák eredményes 
foglalkoztatásáról, a munkáltatói és a munkavál-
lalói jogok korrekt gyakorlásáról szól. Alapel-
vem a „nyitott iroda”, a vezető a munkatársai 
számára bármikor elérhető legyen, hogy a felve-
téseik ne maradjanak megválaszolatlanul. Visz-
szajelzést kell kapniuk arról, hogy munkájukkal 
hogyan járulnak hozzá a zrt. stratégiai célkitű-
zéseinek megvalósulásához. Meggyőződésem, 
hogy minőségi munka a megfelelő munkakörül-
mények biztosítása mellett várható el, és csak a 
munkahelyükkel elégedett dolgozókkal lehet jó 
eredményeket elérni, mind a gazdálkodás, mind 
a fejlesztések, az üzemeltetés és a marketing te-
rületén. 

Cziráki Lászlót április elsejével  
nevezték ki a Büki Gyógyfürdő Zrt. 
vezérigazgatójának. Az új vezető-
vel terveiről, a fürdő működtetésének 
kihívásairól, a társaság gazdálkodá-
sáról, a vendégforgalom alakulásá-
ról, a városi önkormányzattal való 
együttműködésről beszélgettünk. 

– Elképzelései hogyan illeszkednek a fürdő 
korábbi stratégiájához?

– Fontosnak tartom a zrt. meglévő stratégiájá-
nak aktualizálását, újragondolását a desztinációs 
célok elérése érdekében. A stratégiai elemeket 
szeretném átpozicionálni. Ezek között szerepel a  
gazdálkodás hatékonyságának növelése, a  kont-
rolling szerepének erősítése, valamint a tárgyévi 
likviditás biztosítása. Kiemelt figyelmet kell 
fordítanunk az optimális költség- és beruházási 
gazdálkodásra. Növelnünk kell az energiahaté-
konyságot, optimalizálnunk az energiafelhasz-
nálást. Hálózati rekonstrukciókra,  folyamatos 
karbantartásra van szükség. 

Fontos a biztonságos üzemelés fenntartá-
sa, a szolgáltatási veszteségek csökkentése, az 
üzemirányítási rendszerek bővítése, illetve azok 
felügyelete. A legfontosabb horizontális célom 
a modern technológia, a minőség és a fenntart-
hatóság biztosítása, a szezonalitás oldása, a ver-
senyképesség növelése. Erősítenünk kell a társa-
dalmi szerepvállalást is. 

Kiemelten kell részt vállalnunk Bük város és 
térsége közösségi életében: művészeti és kultu-
rális eseményeken, tudományos rendezvénye-
ken, sportrendezvényeken. Ennek érdekében 
tovább kívánjuk erősíteni a fürdő és Bük város 
egyébként igen gyümölcsöző kapcsolatát. 

– Milyen évet zárt tavaly a Büki Gyógyfürdő 
Zrt., s milyenek az idei kilá-
tások? 

– 2022-ben a háború és 
a recesszió a Büki Gyógy-
fürdő Zrt.-t is érintette. Az 
energiaárak emelkedése, a 
nyersanyagok drágulása, a 
növekvő infláció és a ka-
matok jelentős emelkedése 
egyaránt hozzájárult ahhoz, 
hogy a zrt. működési kilátá-
sai alapvetően megváltoztak. 
A gazdaságban bekövetke-
zett kedvezőtlen folyamatok 
miatt a cég menedzsmentje 
2022 szeptemberében  költ-
ségtakarékossági intézkedési 
tervet készített. A fürdő a 
negatív várakozások ellené-

Eredményes évet zárt a Büki Gyógyfürdő Zrt.

A 48 éves, angol és német nyelvtudással 
rendelkező közgazdász Nagykanizsán 
született.  A Pannon Egyetemen és a 
BGF-en szerzett diplomákat. 2017 és 
2020 között a Zalakarosi Fürdő Zrt. 
vezérigazgatója, majd a nagykanizsai 
székhelyű Délzalai Víz- és Csatornamű 
Zrt. elnök-vezérigazgatója volt. Idén áp-
rilistól a Büki Gyógyfürdő ZRt. vezérigaz-
gatója.   Nős, három gyermek édesapja.

Cziráki László

A csúszdás medence nem csupán a gyerekek kedvence

re pozitív eredménnyel zárta a 2022-es üzleti 
évet. A tervezett 250 millió forintot  meghaladó 
veszteséggel szemben 120 millió forint pluszt 
könyvelhettünk el. A 2023-as év első négy hó-
napjának  adatai 11 százalékkal haladták meg  
a tavalyi év hasonló időszakának a vendéglét-
szám-mutatóit, s ez optimizmusra ad okot. A 
2023. évi üzleti tervnél viszont a felelős bizton-
ság, az óvatosság elvét követtük. A jelenlegi bi-
zonytalan gazdasági környezetben nehéz prog-
nosztizálni a vendégforgalom és a fizetőképes 
kereslet alakulását.

– Milyen arányban látogatják magyarok, il-
letve külföldiek a fürdőt? 

– Nálunk 2022-ben 31 százalék volt a ma-
gyar vendégek és 69 százalék a külföldiek ará-
nya. Külföldről elsősorban csehek, osztrákok 
és németek érkeztek. Nagyon szeretnénk, hogy 
a magyar vendégek száma úgy növekedjen, 
hogy közben ne csökkenjen a külföldi sem. 

– Milyen fejlesztéseket terveznek 2023-ban?
– Az előző időszak kormányzati támogatás-

sal megvalósult „Bükfürdő 2021” megaprojekt  
bekorlátozta a jelenlegi pénzügyi  lehetősége-
ket. A fő hangsúlyt a felújítási és karbantartási 
munkákra helyezzük a biztonságos üzemelte-
tés érdekében, de tervezzük az új szolgáltatá-
sok bővítését, valamint a kemping férőhely-
bővítését is. Jelenleg az előkészítési munkák 
folynak. A Büki Gyógyfürdő Zrt. a tulajdono-
sokkal és a turisztikai partnerekkel együttmű-
ködve 2023-ban is tovább munkálkodik Bük 
város és térsége turizmusának fellendítésén.  
Cél, hogy minden évben folyamatosan emel-
kedjen a vendéglétszám, a pozitív gazdasági 
eredmények mellett. A fürdő sikeres múltja, 
tradíciója erre kötelez bennünket. ■

– Milyen új fejlesztések történtek a fürdővá-
rosban?

– Az elmúlt időszakban a fürdői városrészt 
érintő beruházások voltak a legjelentősebbek. 
Tavaly zárult a „Bükfürdő 2021” nevet viselő 
projekt.  Ez konzorciumi összefogással, a Kis-
faludy Program támogatásával valósult meg, 
hárommilliárd forint vissza nem térítendő tá-
mogatásból. A beruházás finanszírozásában  az 
önkormányzat és a gyógyfürdő mellett részt 
vállalt a magántőke is. A fejlesztés önkormány-
zati eleme volt a szennyvízátemelő áthelyezé-
se. Ennek eredményeként biztonságosabbá 
vált a fürdő víziközmű-szolgáltatása, ráadásul 
így felszabadult egy terület, ami lehetővé tette 
a kemping bővítését. A programon belül ez a 
fürdő beruházása volt. A harmadik elem a Fun 
City nevet viselő élményközpont építése volt, 
amely az egykori Szabadidő Központ helyén 
valósult meg.

– Akik korábban jártak már Bükfürdőn, s 
most visszatérnek, nem nagyon ismernek rá 
a fürdő előtti főtérre. Milyen fejlesztés történt 
itt?

– Valóban hatalmas változásokat tapasztal-
hatnak a fürdővendégek.  A GINOP-program 
támogatásával megépült a bükfürdői Termál 
tér kilátóval és látogatóközponttal.  Ennek az 
előkészítése még 2015-ben kezdődött, s mos-
tanra vált valóra. A kéthektárnyi területen park, 
autóparkoló és közösségi tér került kialakítás-
ra. Ez felöleli a fürdő nyári és téli bejárata kö-
zötti teljes területet. A teret már birtokba is vet-
ték a vendégek. Ezzel szó szerint teret adunk a 
turizmusnak. Itt a nyári nagyrendezvényeinket, 
így a Gyógy-Bor Napokat  és Gasztronómiai 
Fesztivált, valamint az aratóünnepet is  min-
denféle korlátozás nélkül meg lehet tartani. 
Most az a nemes fel-
adat következik, hogy 
ezt a teret megtöltsük 
élettel. Ebben part-
nerünk lesz a gyógy-
fürdő is, amely az 
önkormányzat mel-
lett szintén tervez ott 
rendezvényeket. Így, 
ahogy terveztük, mul-
tifunkcionális térként 
működik majd. 

– Az elmúlt évek-
ben kiemelt program 
volt a kerékpárutak 
építése. Folytatódik 
ez a folyamat?

– A turisztikai pá-
lyázatok között most 

Az elmúlt időszakban fejleszté-
sek sora történt Bük fürdővárosi 
részében, amelynek következté-
ben teljesen megváltozott annak 
arculata. Dr. Németh Sándor pol-
gármestert a megvalósult beruhá-
zásokról és a közeljövő terveiről 
kérdeztük. 

is kiemelt figyelmet fordítunk a kerékpárút-há-
lózat fejlesztésére. Ennek egyik fontos szaka-
sza a tér megépülésével a fürdővárosi részen 
lezárult. További tervünk, hogy a sajtoskáli 
út mellett, a bői úttól a fürdőig kerékpárutat 
építsünk. Ezt a vármegyei önkormányzattal 
közösen egy TOP-os pályázatból kívánjuk 
megvalósítani. Fókuszálunk a külterületi utak 
fejlesztésére, erre is van beadott pályázatunk, 
jelenleg az elbírálásra várunk. A városon kívül 
is jól kerékpározható utakat szeretnénk, mivel 
erre  nemcsak a vendégek, hanem az itt élők 
részéről is nagy az igény. 

– A Fun City inkább a nagyobb, 13-14 év 
feletti gyermekek számára lehet program. 
Gondolnak a kisebbekre is?

– Büszkék vagyunk a nemrégiben átadott 
Répce Menti Mese Játszótérre. Ez a Deák 
parkban van, és a Bükkel kapcsolatos mesék-
kel ismerkedhetnek meg a gyerekek. Itt meg-
elevenedik a régi agrárvilág, persze modern 
formában. A játékelemek is Bük régmúltját 
idézik. 

– Bük nemcsak a fürdőzők, hanem az új 
lakóhelyet választók körében is vonzó város. 
Ez milyen feladatokat ró az önkormányzatra?

– A település lakóinak száma ötven éve 
folyamatosan növekszik. 1972-ben 2400-ról 

indultunk, aztán a fedett fürdő átadása hozta 
el a fordulópontot, most már több mint 3700-
an vagyunk. Ez pedig azt is jelenti, hogy fog-
lalkoznunk kell a közintézményekkel is. Az 
elmúlt években folyamatosan fejlesztettünk, 
felújítottunk, s hamarosan pedig egy vadonatúj 

bölcsődét építünk. Erre 600 millió forint támo-
gatást nyertünk el. Most az előkészítő fázisban 
vagyunk. Lebontjuk a régi tűzoltószertárt és a 
mellette lévő magánházat, majd ezek helyé-
re építjük fel a bölcsődét, a tervek szerint a 
jövő év végéig. Négy csoportszobás lesz, ahol 
negyvennyolc apróságot tudunk majd fogadni. 
Jelenleg egycsoportos a bölcsődénk, és dupla 
annyian várakoznak, mint amennyi férőhely 
van. 

Pályázati támogatásból fejlesztjük a kom-
posztáló telepet, amely a hulladékudvar mellett 
kap helyet. Ezt több fázisban végezzük majd. 
Elsőként a város közterületein összegyűlt zöld-
hulladékot komposztáljuk, a következő ütem-
ben pedig a lakosság is behozhatja majd a hul-
ladékot, a végcél pedig az, hogy nem csupán a 
közterületeket látjuk el komposzttal, hanem a 
lakosságnak is adnánk belőle. ■

Bük új turisztikai attrakciókkal gazdagodott 

1979-ben született Szombathelyen, 
ám azóta Bükön él. 2001-ben Szom-
bathelyen földrajz–történelem szakos 
általános iskolai, 2005-ben Pécsett 
földrajz szakos középiskolai tanári 
diplomát szerzett. 2014-ben a PTE-n 
földtudományokból ért el doktori foko-
zatot. 2010-től az ELTE SEK földrajz 
tanszékének adjunktusa. 2010 óta Bük 
város polgármestere.

Dr. Németh Sándor

Jelentős mértékben gyarapodtak Bükön a parkok és a zöldterületek

A többfunkciós látogatóközpont alapterülete hozzávetőlegesen 1500 négyzetméter

»A GINOP-program támo-
gatásával megépült a bük-
fürdői Termál tér kilátóval 
és látogatóközponttal.«
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– Több mint harminc éve működik Bükön a 
Hotel Piroska. A szálloda három évtizedes tör-
ténetében melyek voltak a legfontosabb mér-
földkövek?

– A szállodánk története egy igazi családi 
sikertörténet, amelyet a folyamatos megújulás 
és mindig  az aktuális helyzetnek megfelelő 
átpozicionálás kísért végig. Az induláskor a Pi-
roska egy házias ízeket felsorakoztató, a vendé-
gek körében gyorsan népszerűvé vált étterem 
volt.  Ez aztán később hatszobás panzió-val egé-
szült ki. Ez annyira sikeres volt, hogy pár év múl-
va plusz hat szobával, valamint egy újfajta szol-
gáltatással, a kempinggel bővült. Ahogy Bükön 
erősödött a külföldi turizmus, újabb húsz szobát 
alakítottak ki, amelyekhez egy wellnessrészleg 
is tartozik. A mai, végleges épületkomplexum 
utolsó részének átadása 2012-ben történt, ekkor 
a szálláskapacitás 88 szobára bővült, négycsilla-
gos minősítéssel.

 – Honnan jött az ötlet, hogy a szálloda egyik 
szárnyát nyugdíjasházzá alakítják át? 

– A szálloda tulajdonosa biztosítani szere-
tett volna szülei számára egy olyan helyet, ahol 
nyugdíjas éveiket megfelelő minőségben, nyu-
godt körülmények között tölthetik el. Azonban 
hosszas kutatást követően sem találta meg azt a 
helyet, amit elképzelt, így jött a gondolat, hogy 
a szálloda egyik szárnyát nyugdíjasházzá ala-
kítja.  Egy olyan otthont álmodott meg, ahol a 
szépkorúak magas színvonalú ellátásban része-
sülnek, és gondoskodó környezetben élhetnek 
életük utolsó szakaszában. 

 – Mekkora az érdeklődés a lehetőség iránt?

Nyugdíjasházat alakítottak ki a büki Hotel Piroska egyik szárnyában, ahol magas színvonalú szolgáltatásokkal 
várják a nyugodt életre vágyó idős embereket. A részletekről Kiszela Istvánnal, a szálloda igazgatójával be-
szélgettünk. 

– Láthatóan mások is szembe találták magu-
kat a tulajdonos által megtapasztalt problémával, 
ugyanis nem sokkal az indulás  után meglehető-
sen sokan érdeklődnek a lehetőség iránt. Mindez 
azt bizonyítja, hogy komoly igény mutatkozik a 
prémium nyugdíjasházra. Itt ugyan magasabbak 
a térítési díjak, mint az állami intézményekben, 
ám ezek jó értékarányban vannak a nyújtott 
szolgáltatásokkal. Magas színvonalú az ellátás, 
rendelkezünk saját wellnessrészleggel, vala-

mint a 24 órás szakmai felügyelet, 
az egyhektáros park mind-mind 
olyan plusz, ami megéri a befekte-
tést. Az időseknek valóban nem le-
het itt semmire gondjuk. Ráadásul 
nincs olyan hosszú várakozási idő, 
mint ami az állami intézmények-
ben annyira jellemző. 

 – Hogyan lehet valaki az ott-
hon lakója? 

– Az ország bármely pontjáról 
várjuk a jelentkezőket. A nyugdí-
jasházban mintegy nyolcvan idős 
ember számára tudunk helyet biz-
tosítani. Lakóinkat 70 éves kor fe-
lett – az ápolási részleg 2024 janu-
árjára tervezett megnyitásáig – jó 
egészségi, önellátásra képes álla-
potban várjuk. Az épületszárnyban 
22-48 négyzetméter alapterületű, 
egy és két légterű apartmanok kö-
zül választhatnak a beköltözők. A 
saját parkunk, amely hamarosan 
egy halastóval gazdagodik, mind 
a tartalmas élet alapjai lehetnek. 
Nyugdíjasházunkban a beköltö-
zők életét rendszeres és időszakos 
programokkal színesítjük, de há-
zon belül a szórakozás különböző 
lehetőségeit is kínáljuk.  Ezen túl 

lehetőség van a közelben található Bükfürdő 
Gyógy- és Élménycentrum felkeresésére, vala-
mint a városi programokon való részvételre. 

 – Milyen szolgáltatásokkal várják az idős 
embereket, s ezekért mekkora térítési díjat kell 
fizetni?

– Az idősek különböző csomagok közül 
választhatnak. Szolgáltatásaink már az alap-
csomagban is meglehetősen sokrétűek, van 
benne napi ötszöri étkezés, mosodai és takarí-
tási szolgáltatás, 24 órás felügyelet, wellness-
részleg-használat. Ugyanakkor tartalmazzák a 
folyamatos programokat, a „bevásárlótúrákat”, 
a rendszeres kirándulásokat. A prémium cso-
magunk ugyanakkor fizioterápiás és gyógy-
kezelésekkel, fodrászattal, pedikűr-manikűrrel 
és több egyéb mellett a család látogatására 
ingyenesen felajánlott szobával egészül ki. Az 
árak két részből állnak, az első a lakrészek 
örökbérletét jelenti, 14 millió 900 ezer forintos 
kiinduló árral, valamint a 348 ezer forint szol-
gáltatási díjból. Ugyanakkor fontos leszögezni, 
hogy ezek minden esetben kiinduló árak, me-
lyek függnek a lakó életkorától, az együttköltö-
zőktől, a kiválasztott lakrész nagyságától, így 
mind pozitív, mind negatív irányban el lehet 
térni. További információkat a piroskahaz.hu, 
valamint a (06 70) 392-7467-es telefonszámon 
tudunk nyújtani. ■

Nyugdíjasház nyílt a szépkorúaknak Bükön 

Szombathelyen született. 2008 óta 
Vas megye több 4 és 5 csillagos szál-
lodájában szerezte szakmai tapaszta-
latait, ahol azok értékesítési és marke-
tingrészlegének volt munkatársa. 2014 
óta dolgozik a Hotel Piroska**** büki 
szállodában, előbb az értékesítési terü-
leten, majd később már igazgatói pozí-
cióban. A nyugdíjasház kialakításában 
és értékesítésében jelentős részt vállalt.

Kiszela István

A nyugdíjasház wellnessrészlege minden igényt kielégít

Jelentős mértékben gyarapodnak Bükön a parkok és a zöldterületek

A szobák tágasak, kényelmesek és otthonosak

Vasvár kedvelt kiránduló- és búcsújáróhely

– Mely fejlesztések valósultak meg az elmúlt 
időszakban Vasváron? 

– Nagyon fontos, hogy folytatni tudtuk csa-
padékvíz-elvezetési programunkat. Ennek har-
madik üteme zárult le. Hogy lesz-e folytatás, azt 
még nem tudjuk, reméljük, nyílik lehetőségünk 
újabb pályázatra. Egy régi problémát oldottunk 
meg Alsóújlakkal közös szennyvízberuházási 
projektünkkel. Eddig gondot okozott, hogy a 
rendszer egy része gravitációs módon, másik ré-
sze átemelőszivattyúkkal működött. Ezek talál-
kozásánál nagyon kellemetlen volt a szaghatás, 
ám ezt most sikerült kiküszöbölni azzal, hogy 
végig nyomott lett a rendszer. 

Az üzemzavarok megszüntetése érdekében 
újjáépítettük a szentkúti közvilágítást, pótoltuk a 
tönkrement stációkat is. A hagyományőrzés je-
gyében helyreállítottuk a Szent Vendel fogadal-
mi zászlót, amelyet évente egyszer, a búcsúkor 
vittek körbe.  Ez öt méter magas, s hét ember kell 
a mozgatásához. A vármegyei horgászegyesület 

közreműködésével megújult a Csónakázó-tó és 
környéke, amely a kettes számú horgásztó kör-
nyezetének rendezésével folytatódik, ahol pihe-
nőhelyek és közjóléti létesítmények kialakítása 
történik meg. 

Mint minden városban, így nálunk is 
parkolóhelyhiány van. Ennek enyhítésére új 
parkolókat alakítottunk ki. A művelődési házban 
és az egészségházban informatikai fejlesztése-
ket hajtottunk végre. Bizonyos fokig ehhez kap-
csolódik az a hagyomány, hogy minden tanév 
végén az általános iskola nyolcadikosai közül 
a legjobb három tanulót egy-egy laptoppal aján-
dékozzuk meg. 

– Milyen elképzeléseik vannak a közeljövőt 
illetően?

– Készek a terveink, amelyek megvalósítása 
leginkább a pályázati forrásoktól függ. Elkészült 
a fürdő fejlesztési terve. Benne vagyunk az or-
szágos tanuszodai programban. A területet eh-

hez megvásároltuk, s rendelkezése áll a kiviteli 
terv is. Engedélyes tervünk van a nagytérségi 
bentlakásos Népfőiskola épületére. Bár ez még 
nem valósult meg, de már szerveznek progra-
mokat, amelyek iránt nagy az érdeklődés. Jelent-
keztek befektetők a volt középiskola épületének 
a hasznosítására is. 

– Vasvár és környéke kedvelt úti célja a ki-
rándulóknak. Milyen újdonságokra számíthat-
nak a városba látogatók?

– A legtöbben a kulturális látnivalókat kere-
sik. Számukra jelenthet újdonságot a Rásó-ház.  
Rásó Miklós ügyvéd  többgenerációs polgári 
kultúrát képvisel, családi örökségének tárgyi 
emlékeit háza utcafronti részében mutatja be. 
Van egy ipartörténeti műemlékünk is. Ez pedig 
a Tóth György által elkészített motoros eke. Ez 
1929-ben első díjas lett egy országos pályázaton. 
A prototípus elkészült, de aztán a gazdasági vi-
lágválság miatt a gyártás már nem indult be. Ez 
a gép ma is működőképes, egy gyűjtőtől megvá-
sároltuk, s a Béke-ház udvarán tekinthető meg. ■

A városban folytatódott a csapadék-
víz-elvezetési program, fejlesztették 
a szennyvízrendszert, megújult a 
Csónakázó-tó környéke. Konkrét ter-
vekkel rendelkeznek az elkövetkező 
időszakra is, tudtuk meg Tóth Balázs 
polgármestertől.

Vasvár belvárosa madártávlatból

1964-ben született Szombathelyen. Sop-
ronban erdőmérnöki, Zalaegerszegen 
közgazdasági oklevelet szerzett. Erdészeti 
ágazatvezetőként kezdett dolgozni. Vállal-
kozóként és a területfejlesztés intézmény-
rendszerében is töltött be vezető beosztást. 
2010 és 2014 között alpolgármester. 
2014-től napjainkig a város polgármeste-
re. Nős, három gyerek édesapja.

Tóth Balázs

A büki PURINA-gyár a Nestlé kelet-közép-európai állateledel-
gyártó központja. Története immár 25 éve fonódik össze a helyi és 
a környékbeli emberek életével. 

A több mint 1500 munkavállalót foglalkoztató üzemben folyamato-
sak a kapacitásbővítések: csak az elmúlt években 215 milliárd forint 
értékű beruházást jelentettek be, ami országos szinten is kiemelt je-
lentőséggel bír. A fejlődés velejárója a település életére is ható szá-
mos kezdeményezés, éppen ezért az elmúlt 25 év sikereit a város 
lakóival együtt, nagyszabású programokkal ünnepli a vállalat.

Bük város életében hosszú évtizedekre visszamenőleg nagy szere-
pet játszik az ipar, és az itteni PURINA-gyár működése is több szinten 
összefonódott a régióban élő közösségekkel. A térség legnagyobb 
foglalkoztatójaként számos család megélhetését biztosítja, szinte 
nincs olyan büki lakos, akinek a családi vagy baráti köréből ne dol-
gozna valaki az üzemben, de a gyár jelenlétéből a közösség a mun-
kalehetőségeken túl is rengeteget profitál. 

Jó példa erre, hogy tavaly a vállalat 6800 fa és cserje elülteté-
sével 20 ezer négyzetméternyi zöldfelületen véderdőt alakított ki. A 
cél kettős: egyrészt az üzem jelenlétéből fakadó környezetterhelést 
csökkentik, másrészt ezzel javítják a környéken élők életminőségét. 
Más jellegű, de hasonlóan fontos kezdeményezés volt a büki duális 
szakképzési program elindítása is, amelynek keretében villanyszerelő 
és elektronikai műszerész szakokon szerezhetnek versenyképes szak-
mai ismereteket két helyi középiskola tanulói. 

„Elképzelhetetlenül nagy utat jártunk be a 25 évvel ezelőtti indu-
láshoz képest – mondja Noszek Péter, a Nestlé Hungária vezérigaz-
gatója. – A régió egyik legnagyobb gyára lettünk, és miközben óriási 
hangsúlyt fektetünk az innovációra, csak az utóbbi öt évben – a te-
lepüléssel szoros együttműködésben – 500 új munkahelyet terem-
tettünk. A Bükön készült termékek 90 százaléka exportra megy, ez 

azonban nem jelenti azt, hogy ne adnánk teret a magyar agrárium-
nak is. Rendkívül fontosnak tartjuk, hogy termékeink előállításához 
nagy arányban helyi alapanyagokat vásároljunk helyi termelőktől, 
akik így bekerülhetnek a Nestlé európai beszállítói körébe is.”

kerek születésnapját ünnepli a nestlé purina
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– Milyen látnivalók várják a Celldömölkre 
érkezőket?

– A hozzánk érkezők a városban megtekint-
hetik a máriazelli mintára épült Mária-kegy-
templomot, megismerhetik az itt letelepült 
Koptik Odó apát történetét, valamint a híres 
búcsújáró helyet. A városon kívül várja a ven-
dégeket az ötmillió éves Ság hegy, a Kemenes 
Vulkán Park és a Vulkán Gyógy- és Élmény-
fürdő.  A hegyi túra kiindulópontjának én min-
denképpen a napokban megnyitásának tizedik 
évfordulóját ünneplő Kemenes Vulkán Parkot 
ajánlom. Itt az érdeklődők megismerkedhetnek 
a tűzhányókkal, azok működésével, felépítésé-
vel. Kicsiket és nagyokat is egyaránt lenyűgö-
ző interaktív eszközökön keresztül kaphatnak 
információkat a látogatók a vulkanológiáról, 
a Föld vulkánjairól, azok mindennapjainkra 
való hatásáról. Külön teremben találkozhatnak 
naprendszerünk bolygóival, és vethetnek egy 
pillantást a Ság hegy csodálatos és egyedi pa-
norámájára. Lebilincselő grafikákkal, animá-
ciókkal, kisfilmekkel tettük testközelibbé eme 
óriási természeti képződményeket. Gyerme-
keknek és felnőtteknek is nagy élményt jelent-
het a Vulkán Park felkeresése, ahonnan aztán 
indulhat a Ság hegyi túra.

– Mi minden vár a Ság hegyre kirándulók-
ra?

– A Ság hegy egy ötmillió évvel ezelőtt ki-
tört tűzhányónak a maradványa. Az aláhulló 
vulkáni hamuból keletkező tufarétegekre ba-
zaltkőzetté dermedt láva rakódott. A síkságból 
kiemelkedő kettős csonka kúp lankáján még 
a pannóniai belső tó homokos üledékeit talál-
juk. A meredekebb lejtőkön a kráterekből ki-
szórt vulkáni tufa, a függőleges sziklafalakon 

Celldömölk azon túl, hogy neveze-
tes búcsújáró hely, különleges kíná-
latával is Kemenesalja fővárosába 
vonzza a turistákat. Fehér László 
polgármesterrel a Ság hegyről, a 
Vulkán Parkról, a Vulkán Fürdőről és 
az épülő kisvasútról beszélgettünk.

a bányászkodás után visszamaradt lávapadok 
és kürtőkitörések tanulmányozhatók. Itt külön-
böző útvonalakon, tanösvényeken lehet túráz-
ni, akár órákat el lehet tölteni ezen az igazán 
különleges élményt kínáló helyen. Az érdeklő-
dők még tovább gyarapíthatják ismereteiket a 
Sághegyi Múzeumban, ahol a hegy természeti 
világáról, hely- és kultúrtörténetéről láthatnak 
állandó kiállítást.

– Akik pedig elfáradtak a túrázásban, azo-
kat várja a hegy lábánál a Vulkán Gyógy- és 
Élményfürdő. Milyen szolgáltatásokat kínál-
nak a vendégeknek? 

– Kemenesalja legnagyobb és legmoder-
nebb termálfürdője, a 
Vulkán Fürdő 2005 óta 
üzemel. A fürdő egész 
évben színvonalas szol-
gáltatásokkal várja a 
pihenni, sportolni és fel-
frissülni vágyókat. Az 
1250 méteres mélységből 
nyert, fürdésre alkalmas, 
elismert gyógyvíz oldott 
anyagokban gazdag, ide-
ális mozgásszervi pana-
szok kezelésére. Ezeken 
kívül is számos gyógyá-
szati kezelést vehetnek 
igénybe társadalombiz-
tosítási támogatással a lá-
togatók. A fürdőben van 
egy hatsávos, huszonöt 
méteres úszómeden-
ce, jakuzzi és ülőpados 

medence, finn, gőz-, valamint infraszauna, 
csúszdamedence. A nyári hónapokban szabad-
téri stranddal is várják vendégeket. Legújabb 
attrakciónk egy vízi akadálypálya, amelyet az 
uszodában alakítottak ki.

– A Ság hegy nemcsak a vulkánjáról, ha-
nem kiváló borairól is híres. Hol tudják ezeket 
a látogatók megkóstolni?

– Gondoltunk rájuk is. Tavasszal nyitottuk 
meg a Szív Pincét. Az egykori Szakály-pincét 
megvásároltuk a tulajdonostól, és pályázati tá-
mogatással közösségi bemutatóhelyet alakítot-

tunk ki. Az érdeklődők itt megismerkedhetnek 
a Ság hegyi szőlőtermesztés hagyományaival, 
borkóstolókat tartanak, ám kirándulásoknak és 
egyéb civil programoknak is kitűnő találkozá-
si pont lehet. A pince szombaton és vasárnap 
13 és 19 óra között tart nyitva, de hétköznap 
is szívesen fogadnak vendégeket, társaságokat, 
előzetes egyeztetés alapján. 

– A Kemenes Vulkán Park mellett egy 
nagyszabású beruházás zajlik. Mi épül ott?

– Celldömölk vasúti hagyományaiból ki-
indulva vasúti bemutatóhely létesül vasút-
állomással, tematikus játszóparkkal és egy 
nyolcszáz méter hosszú kerti vasúttal. Az ál-
lomásépület külső megjelenésében egy régi 
vasútállomás arculatát idézi, amely alkalmas 
lesz kiállítások, valamint tudományos progra-
mok megrendezésére is. A tervek szerint jövő 
tavasszal nyílik meg a park a nagyközönség 
előtt. A későbbiekben tervezzük, hogy mozdo-
nyokat, vasúti kocsikat is kiállítunk a területen. 
Az eredeti elképzelések között szerepelt egy 
fedett lovarda kialakítása, de ehhez többletfor-
rásra lenne szükség. Bízom abban, hogy pályá-
zati forrásból lesz pénz majd ennek a megva-
lósítására is. ■

A Vulkán Gyógy- és Élményfürdőt minden évszakban érdemes felkeresniük a vendégeknek

Celldömölk az ötmillió éves vulkán vonzásában

Mesebeli házikóként emelkedik ki a tájból a Szív Pince

»Gyermekeknek és fel-
nőtteknek is nagy élményt 
jelenthet a Vulkán Park fel-
keresése, ahonnan aztán 
indulhat a Ság hegyi túra.«

– Milyen új fejlesztések történtek a városban?
– Az elmúlt években 1,6 milliárd forintot költöt-
tünk a víz- és szennyvízrendszerünk korszerűsí-
tésére. Ezzel gyakorlatilag másfél-két évtizedre 
rendelkezésre áll a szükséges kapacitás. Teljesen 
megújult a csatornarendszer, a szennyvíztelep, 
a vízműtelep, és az ivóvízhálózaton is történ-
tek beavatkozások. Tavaly zárult le a szennyvíz 
projektünk, és 300 millió forintból ivóvízminő-
ség-javítási programot hajtottunk végre. A tanke-
rülettel közösen teljesen megújítottuk az iskolát. 
Korszerűsítettük az intézmény belső részét és 
energetikai rendszerét, napelemekkel, hőszivaty-
tyúkkal váltottuk ki a gázt. 110 millió forintos tá-
mogatásból mini bölcsődét építettünk, ami olyan 
jól sikerült, hogy erre egy innovációs díjat is 
kaptunk. Utakat újítottunk fel, 50 millió forintot 
költöttünk az ipari parkhoz vezető út fejlesztésé-
re. Az 1980-as évek óta nem épültek társasházak 
Répcelakon, most három év alatt 40 létesül ma-
gánberuházásban, amelyekre van kereslet.  Az 
önkormányzat tizenhat új építési telket alakított 
ki, ezzel is segítve a fiatalok letelepedését. Az 
elődeink előtt tisztelegve az önkormányzati hi-
vatalban létrehoztuk a díszpolgárok falát.

A városban most fejeződött be a víz- és szennyvízrendszer nagyszabású fejlesztése, s máris kezdődik egy 
újabb kiemelt beruházás, amelyben az utak, járdák, parkolók épülnek, újulnak meg. A részletekről nyilatko-
zott magazinunknak Szabó József polgármester. 

– Mit terveznek az idén?
– 2023-ban a sok bizonytalansági tényező 

miatt a fő célkitűzésünk a kötelező feladataink 
maradéktalan, az eddigi színvonalat megőrző 
ellátása. Az idén a város mintegy kétmilliárd fo-
rintból gazdálkodhat. Ebből 857 millió forint a 
pályázati forrás, s a fennmaradó összegből kell 
a várost működtetni. Ebben az évben kevesebb 
pénz jut a saját erős felújításokra, beruházások-
ra. Ami biztos, hogy megtörténik a múzeum 
és a tűzoltóság közötti járda-kerékpárút teljes 
átépítése. A város egész területén elvégezzük a 
szükséges kátyúzásokat, és kisebb volumenű 
energetikai beruházások is szerepelnek a saját 
erős fejlesztések között.

2023-ban kezdődik az elmúlt évtizedek leg-
nagyobb répcelaki közlekedésfejlesztési beruhá-
zása. A 600 millió forintos EU-s támogatásból 
járda létesül a Vízmű utcában, átépítjük a Bartók 
Béla utcát, összekötjük a Csánigi utcát a József 
Attila úttal. A sportcsarnok mögötti területen 
parkolókat, fitneszparkot és elektromos autótöl-
tő állomást is létrehozunk.  További 276 milliós 
uniós támogatással megtörténik a művelődési 
ház és a tornaterem energetikai felújítása. Mind-

ez éves szinten mintegy 10 millió 
forintos energiaköltség-megta-
karítást hoz a városnak. Még a 
nyáron áttekintjük a költségvetés 
helyzetét, s ha kedvező változások 
lesznek, akkor szó lehet további 
fejlesztésekről. 

Megtalálnak bennünket a be-
fektetők is, magánberuházásban 
egy tó épül a város mellett kétezer 
négyzetméter vízfelülettel, körü-
lötte horgászházakkal. Autópálya 
Mérnökség is létesül, ami 50 em-
bernek ad munkát, és innen látják 
el az autóút Szombathely és Győr 
közötti szakaszának kezelését. 

– Répcelakon mindig élénk volt az egyesületi 
és a sportélet. Mi a helyzet jelenleg?

– A sportra nagy igény van a településen, 
ezért erre kiemelten odafigyelünk. Júniusban 
Répce Running futóverseny volt, mintegy hat-
száz indulóval. Répcelakon tíznél több sport-
ágat lehet űzni. A „hagyományos” sportágak 
mellett van tánc, jóga, kötéltánc és légtornász-
csapat is. Amióta a sportcsarnok felépült, nem 
csak szlogen, hogy Répcelakon pezseg az élet. 
Küzdősportgálát rendeztünk, világbajnokok 
részvételével. Szuperligás tekecsapatunk harma-
dik lett, focistáink a megyei bajnokságban álltak 
helyt, kézilabdásaink újoncok voltak az NB II.-
ben. A karatésok közül többen szereztek magyar 
bajnoki címet. 

Sportolóink kiváló körülmények között edz-
hetnek, versenyezhetnek. Jól felszerelt sport-
csarnokunk, korszerű tekecsarnokunk, kiváló 
focipályánk, rekortán futópályánk van. Rendel-
kezünk kültéri fitneszparkkal, amit most bőví-
tünk majd. A sport- és a kulturális rendezvények 
sikere is azt mutatja, hogy az emberek vágynak a 
közös programokra, ezért is támogatjuk az egye-
sületeket, civil szervezeteket. Mikrotérségi köz-
pont vagyunk, ami azt jelenti, hogy nemcsak a 
répcelakiaknak, hanem a vonzáskörzet települé-
sein élőknek is fontosak vagyunk, mindazoknak, 
akik nem csupán itt dolgoznak vagy vásárolnak, 
hanem itt is szórakoznak. Mi befogadó település 
vagyunk. ■

1955-ben született Sárváron. Telepü-
lés-vízgazdálkodási technikus, sport-
oktató, felsőfokú marketing- és reklám-
menedzser. 1990 óta önkormányzati 
képviselő, 16 évig volt a Vas Megyei 
Közgyűlés tagja, bizottsági elnök, 
alelnök. 2010 és 2014 között alpol-
gármester, 2014 óta Répcelak város 
polgármestere.

Szabó József

A szemet gyönyörködtetően parkosított Radó Kálmán téren található a Répcelaki Művelődési Otthon és Könyvtár

Répcelakon egymást követik a beruházások

A katolikus templom, mögötte a Répce Sportcsarnok
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– Hogyan érkezett meg Magyarország-
ra?

– Ausztriában, Innsbruckban születtem, 
ám a szüleim mindketten a szívük mé-
lyéig magyarok voltak. Gyerekkorom óta 
két nyelven beszélek. Édesanyám egyik 
legfontosabb feladatának tekintette, hogy 
gyermekeit magyarnak nevelje. 

Magyarul érettségiztem Burg Kastelben. 
Mindig nagyon érdekelt a magyar nyelv, a 
kultúra és a történelem. Egyetemi tanul-
mányaim után Ausztriában dolgoztam. 
Egy eseményen találkoztam Michael 
Pawel úrral, aki megkérdezte tőlem, hogy 
beszélek-e magyarul. Miután igent mond-
tam, megkért engem – mint közgazdászt 
–, hogy segítsek az általa tervezett ma-
gyarországi leányvállalat létrehozásában.

 Abban az időben a Szentgotthárdi 
Opel-gyárban nagy igény volt tengerentúli 
csomagolóanyagokra, ezért Pawel úr úgy 
döntött, hogy létrehozza a céget Szent-
gotthárdon. Nagyon tetszett ez a kihívás, 
ezért elfogadtam a felkínált lehetőséget. 

2011-ben alapítottam a céget, Pawel 
Packing Kft. néven. 2012. április elsején 
Szentgotthárdon az egykori selyemgyár 
üzemcsarnokában kezdtük az operatív 
gyártást tizenkét emberrel, 1400 négy-
zetméterre tervezett volumennel. Ma több 
mint hétezer négyzetméternyit gyártunk, 
jelenleg 38 munkatárssal. Elsősorban a 
Magyarországon működő nemzetközi cé-
geknek szállítunk csomagolóanyagot, de 
vannak partnereink Ausztriában, Szlovéni-
ában és Horvátországban is. A sikerünk tit-
ka a magas minőség és a pontos szállítás, 
amiből nem engedünk. 

– Milyen a cég felépítése, üzemi 
struktúrája?

– A Pawel Packing & Logistics GmbH, 
amely idén ünnepeli 125. születésnapját, 
bécsi központtal rendelkezik, de létesített 
telephelyet Grazban, Csehországban és 
Szlovákiában is. Speciális igények esetén 
természetesen tudunk támaszkodni az 
anyavállalatra is.

– Milyen csomagolóanyagokat gyár-
tanak?

– OSB-ládákat, rétegeltlemez-ládákat, 
speciális raklapokat, kalodákat. Egy része 
a csomagolásoknak kombinált, raklap és 
hullámpapír felépítéssel. Mindezeket nem 
csupán gyártjuk, hanem meg is tervezzük 
az igényeknek megfelelően, legyen szó 
nagyobb mennyiségről, vagy csupán egy-
két darabról. 

Vállalunk helyszíni csomagolásokat is, 
legyen ez tengerentúli országokban vagy 
Európában, konténer- vagy légi szállítmá-
nyokra. A minap egy 15 tonnás marógépet 
csomagoltunk, amit Indiába vittek repülő-
vel.   A ládák elkészítése minden dimen-
zióban lehetséges, többek közt 15 méter 
hosszúságban is, persze ilyen méreteknél 
lényegesek a statikai számítások is. A 
nagy cégek ezt a szolgáltatást szívesen 
fogadják, mert mindig naprakészen tudjuk 
az innovatív termékeket is csomagolni.

– Honnan szerzik be az alapanyago-
kat? 

– Az alapanyagokat az Európai Unió te-
rületéről hozzuk be, de lehetőség szerint 
próbálunk elsősorban magyar cégekkel 
együttműködni.

– Vannak további fejlesztési terveik?
– Én úgy gondolom, elértük az optimális 

nagyságrendet, a termelés összhangban 
van a megrendelésekkel. Ez persze nem 
jelenti azt, hogy további partnerek fogadá-
sára ne lenne kapacitásunk. Azt azonban 
látni kell, hogy a jelenlegi gazdasági hely-
zet nem egyszerű, nagy a bizonytalanság. 
Amíg korábban tudtunk kötni hosszabb 

távú szerződéseket, most ezek sokkal rövi-
debb időre szólnak. Figyelmeztető jel az is, 
hogy 35 százalékkal estek vissza az oszt-
rák megrendelé-
sek. Remélem, 
hogy csak átme-
neti ez a helyzet, 
és szerencsére 
ez Magyaror-
szágra még nem 
jellemző.

A Pawel Packing Kft. szentgotthárdi bázisa
Több mint tíz éve működik már Szentgotthárdon az osztrák érdekeltségű Pawel Packing csoma-
golóanyag-gyár. A cég igazgatója az Ausztriában született, de magát mindig is magyarnak valló 
Boldizsár Gábor. Vele beszélgettünk magyarságáról és a cég tevékenységéről.

Boldizsár Gábor

– A városban forgatták a Boldog Brenner Já-
nos életéről szóló filmet, amelynek megvolt már 
a bemutatója is. Milyen volt a film fogadtatása? 

–Tavaly kezdődött meg a Boldog Brenner 
János-film forgatása, amelyet az idén tavasszal 
mutatott be a Hír TV, bízom abban, hogy ezt or-
szágszerte sokan látták. Nagyon remélem, hogy 
hamarosan további televíziók is műsorra tűzik a 
filmet. A szentgotthárdi ősbemutatón kétszer telt 
ház előtt zajlott a filmvetítés. A film nyolcrészes, 
s mindenki végigülte a háromórás vetítéseket. 
Boldog Brenner János egy fiatal kispap volt, akit 
26 évesen, 1957-ben gyilkolták meg. A bűne az 
volt, hogy igaz lelkületet tudott adni az itt élő 
embereknek, akkor, amikor a határváros tele 
volt besúgókkal. Kiállásával, empatikus képes-
ségével keresztény értékeket tudott közvetíteni, 
nem csak a miséken, a nap minden percében, 
teljes életével. Együtt focizott a gyerekekkel, 
mindenkihez volt egy jó szava. Bárkin segített, 
akin tudott. Ezt a mentalitást az akkori hatalom 
nem tudta elnézni, ezért meggyilkolták. Szilágyi 
Andor filmje hű képet ad az akkori korról, a tör-
ténésekről, a szereposztás zseniális. 

Rengeteg szentgotthárdi szerepel a filmben, 
sokan részesei lehettek ennek, viszontláthatták 
magukat a filmvásznon a misén, a rendőrbálban, 
a gyilkosság helyszínén. Brenner János emléke-
zete nagyon fontos a városnak.

– Milyen utóélete lehet a filmnek?
– A film által Boldog Brenner János történe-

te sokakhoz elérhet, és Szentgotthárd szeretettel 
várja a zarándokokat, akik szeretnék felkeresni 
az eredeti helyszíneket. A 2018-as boldoggá ava-
tást követően – amely óriási elégtétel volt, hiszen 
az Szombathelyen, a kommunista emlékmű tö-
vében történt – egyre többen zarándokolnak el 

Egy kisváros történetében ritkán 
fordul elő olyan kiemelkedő ese-
mény, mint amiből kettő is volt 
Szentgotthárdon. Bemutatták a 
Boldog Brenner Jánosról forgatott 
filmet, s a városból startolt el a 
Tour de Hongrie kerékpárverseny. 
Ezekről kérdeztük Huszár Gábor 
polgármestert.  

a gyilkosság helyszínéhez közel felépített Bren-
ner-kápolnához.

A katolikus egyház megvette a zsidai város-
részen azt a területet, ahol a gyilkosság történt, 
s ott egy zarándoktemplom épül majd. Mi pedig 
jó szívvel veszünk részt a Keresztény Megmoz-
dulásokért Egyesület által szervezett Boldog 
Brenner János-zarándoklaton. A gyil-
kosság éjszakáján, december 15-én 
Máriaújfaluból, ahol az utolsó miséje 
volt az atyának, a megyés püspök ve-
zetésével a rábakethelyi plébániára vo-
nulunk, ahonnan az utolsó útjára indult 
az erdőn keresztül Zsidára. Négyórás 
program, amelyen több száz zarándok 
vesz részt. 

– A másik nagy esemény a Tour de 
Hongrie rajtja volt. Mi volt ebben a 
város szerepe? 

– A Tour de Hongrie, a magyar 
kerékpáros körverseny az idén Szent-
gotthárdról rajtolt. A magyar kerék-
páros versenyek történetében először 
fordult elő, hogy a nyitókörben a versenyzők 
ugyanoda tértek vissza, ahonnan elindultak. A 
televíziós közvetítésen keresztül százharminc 
országban volt látható az esemény, ami felmér-
hetetlen marketinglehetőséget jelentett a város 
számára. Nem lehet pénzben kifejezni, hogy 
ennek nyomán vajon hányan látogatnak majd el 
Szentgotthárdra. A szervezőktől olyan visszajel-

zést kaptunk, hogy ők még ilyen 
aktivitást, mint ami a szentgott-
hárdi térségben volt, még soha 
nem tapasztaltak. Nemcsak 
Szentgotthárdon, Körmenden 
és Zalalövőn, hanem minden, 
az útvonal által érintett tele-
pülésen. Ebben fontos szerepe 
volt a Szentgotthárdi Sport- és 
Turisztikai Kft.-nek.  Ennek lét-
rehozását már régóta terveztük, 
de csak a tornacsarnok átadá-
sával vált ez valósággá. Sokan 
szükségtelennek tartották a mű-

ködtetését, mondván: elegendő lenne egy ember 
a hivatalban, aki elvégzi ezeket a feladatokat. 
Amikor a Tour de Hongrie-t 2022-ben elkezdtük 
szervezni, hamar kiderült, hogy nem volt igazuk 
a kritikusoknak.  Pörögtek az események, ame-
lyek egyre újabb feladatokat adtak a kft.-nek. A 
verseny sikeres megrendezése azt bizonyította, 

hogy nagy szükség van egy ilyen szervezetre. 
A körverseny szervezői már jelezték, szeretné-
nek velünk tárgyalni a folytatásról. Egy biztos, 
hogy ezzel az eseménnyel Szentgotthárd beírta 
magát a magyar kerékpáros sport történetébe. 
Négy évvel ezelőtt tárgyaltunk a szlovén kerék-
páros szövetség vezetőivel, hogy Szentgotthárd 
is bekapcsolódhatna a szomszédos ország kör-
versenyébe. Akkor ezt a koronavírus-járvány 
megakasztotta, de remélhetőleg ez az esemény 
is megvalósul majd. ■

Boldog Brenner János filmbemutató 
és Tour de Hongrie Szentgotthárdon

1959-ben született Körmenden. Pe-
dagógus. Igazgatóként és sportveze-
tőként is dolgozott Szentgotthárdon. 
1992-től a helyi kulturális bizottság 
tagja, 1998 óta választott képviselő, 
2006 és 2010 között az oktatási, 
kulturális és sportbizottság elnöke volt. 
2010-től a város polgármestere. Fe-
lesége Peresztegi Beáta pedagógus. 
Két felnőtt gyermekük van.

Huszár Gábor

A Boldog Brenner János életéről szóló filmsorozat premierje

A 44. Magyar Kerékpáros Körverseny mezőnye ebben az évben Szentgotthárdról rajtolt el

A barokk stílusú Nagyboldogasszony-templom bejárata

A Pawel Packing szentgotthárdi munkatársai összefognak a közös siker érdekében

Rétegeltlemez-ládákat is gyártanak

Michael Pawel
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Jelentkezés: 

ADA Nova Kft.: cv.nova@ada.at, +3692577110
ADA Hungária Kft.: cv.kormend@ada.at, +3694590100

C O M E  T O  T H E  A D A S I D E

Termékpalettánk
lenyűgözően sokszínű.

Hozz új színt egyéniségeddel a csapatunkba!

Infrastruktúra

A munka és a magán-
élet egyensúlya

Egészség és 
jó közérzet

Juttatások és
rendezvények

Képzés és tovább-
képzés

 A D A  H U N G Á R I A  K F T .  É S  A D A  N O V A  K F T . 

A hazai bútoripar legfontosabb szereplői közé tartoznak. A társaságok az osztrák 
ADA konszern tagjai, az ADA Möbelwerke Holding AG 100%-os tulajdonában 
álló leányvállalatai.

A körmendi ADA Hungária Kft. elsősorban kárpitozott bútorok, ülőgarnitúrák, 
ágyak, étkezősarkok gyártására specializálódott, míg az ADA Nova Kft. ágyakat, 
ágyrácsokat, matracokat gyárt.
Az ADA-csoport védjegye mindig is a minőség volt. Erősségei a rugalmasság, az 
egyedi vevői igényeknek való megfelelés, a rövid teljesítési határidők, a soks-
zínűség, az innováció. Legfontosabb partnerei, mint pl. a Lutz és a Kika meg is 
követelik a legmagasabb minőségi színvonalat.

Munkáltatóként az ADA közel 1200 főt foglalkoztat 3 telephelyen, stabil munka-
helyet, hosszútávú biztos megélhetést biztosítva a munkavállalóinak. 

Aktuális állásajánlataink megtalálhatók  
karrieroldalunkon:

Évszázados időutazás Szentgotthárdon 

– Mivel foglalkozik a Szentgotthárdi Sport és 
Turisztikai NKft.?

– Két fő feladatunk van. Az egyik, hogy a 
városi sporttelepet és a Szentgotthárdi Sport- és 
Szabadidőközpontot üzemeltetjük, a nagyobb 
jelentőségű sporteseményeket koordináljuk, 
menedzseljük. Büszkék vagyunk arra, hogy a 
44. Tour de Hongrie kerékpáros körverseny első 
szakaszáért mi feleltünk. A helyi aktivitásokról, 
szerveződésekről, a munkánkról nagyon ked-
vező visszajelzéseket kaptunk. Feladatunk to-
vábbá a város turizmusának fejlesztésében való 
aktív részvétel. Ennek részeként üzemeltetjük 
Szentgotthárd legújabb turisztikai attrakcióját, 
a TimeTourist – IDŐutazó Múzeumot, amely 
országos szinten is egyedülállónak számít, egy 
igazi kis ékszerdoboza a térség turisztikai kíná-
latának. 

– Mitől különleges ez a múzeum? 
– Ez nem egy klasszikus értelemben vett mú-

zeum. Mi egy turisztikai attrakciót kínálunk. A 
múzeumi jelleg leginkább a korhű berendezé-
sekben, az atmoszférákban, illetve a játék edu-
kációs folyamatain érhető tetten. A TimeTourist 
– IDŐutazó Múzeum egy olyan attrakció, ahol 
a szabadulószobákra jellemző izgalmas fejtörő-
kön, találós kérdéseken és feladatokon keresztül 
elevenedik meg a kiterjesztett valóság segítsé-
gével Szentgotthárd történelme. A játék öt állo-
másból áll, s ezeken keresztül öt történelmi kort 
elevenít meg. A kiindulópontunk 1183., III. Béla 
esztergomi trónterme. A következő szobában 
már 1445-ben találjuk magunkat, a ciszterci mo-
nostor egyik szerzetesi cellájában.  Majd 1668-
ban a szentgotthárdi csatában Montecuccoli 
sátrában időzhetünk egy kicsit. Aztán egy újabb 
ugrás az időben, s máris 1778-ba, egy nemesi 
család kúriájába érkezünk. Az utunk Budapesten 

ér véget, Széll Kálmán egykori miniszterelnök 
irodájában. A látogatók 3-4 fős csapatot alkotva 
kapnak egy tabletet, s ez vezeti végig őket az öt 
állomáson, ahol meghatározott időn belül kü-
lönböző feladatokat kell megoldaniuk, amelyek 
mindenki számára teljesíthetőek. Itt valójában 
nem egyéni játékról van szó, hanem csapatban 
kell megoldani a rejtvényeket, illetve a tablettől 
kérhetnek segítséget is a résztvevők. A magya-
ron kívül német, angol és szlovén nyelven is el-
érhető a játék. 

– Kiknek ajánlják a TimeTourist – IDŐutazó 
Múzeumot?

– A célcsoportjaink köre szerencsére szé-
les: családok, iskolások, baráti társaságok, de 
kiválóan alkalmas csapatépítő tréningekhez is. 
A feladatok jellege miatt a játék a 13-14 éves 
korosztálynak ajánlott, az ennél fiatalabbaknak 
tárlatvezetést szervezünk, ahol a kollégák segít-
ségével próbálhatják ki az egyes állomások fel-
adatait a gyermekek. ■

Az elmúlt év végén nyílt meg 
Szentgotthárdon a Time Tourist – 
IDŐutazó Múzeum. Az intézményt 
üzemeltető Sport- és Turisztikai NKft. 
ügyvezetőjét, Légrády Ritát a társa-
ság tevékenységéről kérdeztük, és 
kíváncsiak voltunk arra is, hogy mire 
számíthatnak azok, akik felkeresik 
ezt a különleges intézményt. 

Az egyik állomás III. Béla király trónterme

1984-ben született Körmenden. A Veszp-
rémi Egyetem Gazdaságtudományi Kar 
Humán Erőforrás Menedzser szakán, az 
Universidad de Granada Nemzetközi 
Protokoll szakán, illetve az ELTE-PPK Hu-
mánfejlesztés szakirányán végezte tanul-
mányait. 2022-től a Szentgotthárdi Sport 
és Turisztikai Nkft. ügyvezetője, illetve a 
Szentgotthárd és Térsége Turisztikai Egye-
sület elnöke.

Légrády Rita

Vendégváró emberek az Őrségben

– Mikor alakult az egyesület, s milyen jellegű 
szállásokat, programokat kínálnak a vendégek-
nek? 

– Az Őrség és Vidéke Vendégvárók Egye-
sülete 2005-ben alakult mintegy 25 taggal. A 
csoport a megalakulás óta folyamatosan nö-
vekedett. Jelenleg 56 szállásadó, valamint 8 
szolgáltató tagja az egyesületnek. Új tagokat 
már csak minőségi megfelelés után fogadunk. 
Tevékenységünk Vas vármegyében az Őrség 
és a Vendvidék területére terjed 
ki: a Szőce–Kerkafalva–Vele-
mér–Magyarszombatfa–Orfalu–
Kétvölgy–Farkasfa által határolt 
területen vannak vendégházaink. 
A legtöbb Szalafőn és Őriszentpé-
teren. A szállásaink között akad-
nak panziók, falusi vendégházak 
és apartmanok is. Van, ahol a tu-
lajdonosok ott laknak vagy a kö-
zelben élnek, így a vendégekkel 
közvetlenebb kapcsolatot tudnak 
kialakítani. Vannak igazi falusias 
porták, ahol állatokat tartanak, a 
vendégek megismerkedhetnek a 
fazekasmesterséggel, a kemen-
cében sütéssel, részt vehetnek 

tökmagolaj-sajtoláson és  friss házi kenyeret 
kóstolhatnak. 

– Az egyesület hogyan tudja segíteni a szál-
láskeresőket? 

– Van honlapunk és Facebook-oldalunk is. A 
www.orsegivendegvarok.hu honlap folyamato-
san frissül, és tartalmazza az aktuális informáci-
ókat is. Ha valaki kitölti az ott található űrlapot, 
akkor ezt valamennyi szállásadónk megkapja. 
Közülük azok küldenek visszajelzést, akik az űr-

lapon megfogalmazott kéréseknek eleget tudnak 
tenni.  Ezután a vendég választani tud az aján-
latok közül. A honlapon tájékoztatást kaphatnak 
az érdeklődők az Őrség és a Vendvidék látni-
valóiról, programjairól. A Facebook-oldalunk 
ugyancsak segíti a szálláskeresést, a programok 
tervezését. A csoport neve: Őrség és Vendvidék 
programok, szállások, szolgáltatások. Ezt nem 
csak egyesületünk tagjai használhatják, hanem 
regisztráció után bárki, akinek szállás-, illetve 
programajánlata van. A követőink száma egy év 
alatt meghaladta a 4500-at.  

– A hagyományos értékek mellett milyen új-
donságokra számíthatnak az idén az  Őrségbe, 
illetve a Vendvidékre látogatók?

– Ebben az évben együttműködési szerző-
dést kötöttünk a szentgotthárdi fürdővel, így 
a vendégházainkban megszálló vendégek 20 
százalékos kedvezményt kapnak a fürdőbelé-
pőből. Vendégházaink hirdetőtábláin is lehet 
tájékozódni az étkezési lehetőségekről, az aktu-
ális programramokról. Tagjaink azon dolgoznak, 
hogy tiszta, rendezett portákon, minél magasabb 
szintű ellátással, színes programokkal olyan él-
ményeket nyújtsanak vendégeiknek, hogy ajánl-
janak bennünket ismerőseiknek, és ők is újra 
visszatérjenek erre a csodálatos vidékre. ■

Az Őrség és a Vendvidék természeti szépségeivel, népi értékeivel sok látogatót vonz a térségbe. 
Az Őrség és Vidéke Vendégvárók Egyesülete azon munkálkodik, hogy a vendégek jól érezzék 

magukat ezen a csodás vidéken. Erről beszélgettünk Koledits Ferencnével, az egyesület titkárával. 

A nagyrákosi tájház az 1920-as évek hangulatát idézi
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Wellness- és gasztroélmények a Park Inn by Radissonban

– Arra kérem, hogy röviden mutassa be a hotelt 
olvasóinknak.

– A Park Inn a Radisson Hotel Group szállo-
dalánc tagja. Magyarországon három szállodánk 
várja a vendégeket, Sárváron, Zalakaroson és 
Budapesten. Mindhármat a kényelem és a fiata-
losság jellemzi, amihez magas színvonalú szol-
gáltatások és családias hangulat kapcsolódik.

Az első szálloda 2006-ban, Sárváron nyílt 
meg. Jelenleg 236 légkondicionált, modern kül-
sővel felszerelt szobát, két éttermet, egy bárt és 
egy 300 fő befogadására alkalmas konferencia-
termet üzemeltetünk. Sárvár minden korosztály 
számára lehetőséget nyújt az önfeledt kikapcso-
lódásra. 

– Mi a sárvári Park Inn Hotel specialitása?
– Az all inclusive szolgáltatás, valamint a 

közvetlen összeköttetés a fürdővel. Szállodánk 
közvetlenül a nemzetközi hírű Sárvári Gyógy- 
és Wellnessfürdő szomszédságában van. A hotelt 
és a fürdőt egy fedett-fűtött folyosó köti össze, 
amelyen keresztül a fürdőzők ide-oda közle-
kedhetnek. Egész nap korlátlan a ki- és belépés 
a fürdőbe, ami nagy komfortot nyújt a hozzánk 
pihenni érkező vendégeink számára.  Szállodánk 
kiemelt célközönségét jelentik a családok, ami-
hez számos szolgáltatásunk kapcsolódik. Így 
például szervezünk a gyermekek számára ani-
mációs foglalkozásokat, van gyermekmenü és 
játszósarok is. Jelentős számban érkeznek kül-
földi vendégek, a legtöbben Csehországból. A 
színvonalas szolgáltatás egyik fontos záloga az 
összeszokott, szolgálatkész személyzet, „Yes, I 
can”, azaz a pozitív hozzáállás. 

– Mire számíthatnak azok a vendégek, akik 
az all inclusive ellátást választják?

– Elsőre azt mondanám, hogy nem lesz szük-
ségük a nyaralás alatt a pénztárcájukra. Újra-

gondoltuk az all inclusive koncepciót, és létre-
hoztunk egy olyan rendszert, amelyben napi öt 
étkezéssel, reggeltől késő estig valóban teljes el-
látást kapnak a vendégeink. A reggeli és az ebéd 
közötti brunch során bepótolhatják, ami a regge-
liből kimaradt, míg az ebéd és a vacsora közötti 
snack nassolnivalóval egészíti ki a napi étkezé-
seket. Az ételek között megtalálhatóak a magyar 
konyha ízei és a világkonyha remekei egyaránt, 
de a vasi ételeket is megízlelhetik vendégeink. 
Nagy figyelmet fordítunk az alapanyagokra, me-
lyek egy részét helyi termelőktől szerezzük be. 
Vendégeink korlátlanul fogyaszthatnak minősé-
gi italkínálatunkból is. Az a célt tűztük ki ma-
gunk elé, hogy az év minden napján úgy látjuk 
vendégül a hozzánk érkezőket, hogy feltöltődve, 
pihenten és élményekkel telve térhessenek haza. 
Ezen víziónkhoz magas minőséget rendeltünk. 
Köszönettel tartozom a kollégáimnak a fáradha-
tatlan munkájukért. Sárvárt és Vas vármegyét jó 
szívvel ajánlom mindenkinek. A vasi vendégsze-
retet és közvetlenség a mai rohanó világban üde 
színfoltja a hazai vendéglátásnak. ■

A vármegye második legnagyobb 
településén 2006-ban nyílt meg a 
négycsillagos Park Inn by Radisson 
Hotel. A közvetlenül a fürdő szom-
szédságában lévő szállodát hamar 
megkedvelték a vendégek, amely a 
folyamatos megújulás mellett nap-
jainkban is őrzi fiatalos jellegét. 
Velladics András központi igazgató-
helyettestől kértünk interjút.

Stílusosak a tágas szobák

Sárváron született 1983-ban, de egy 
ahhoz közeli faluban, Bejcgyertyánoson 
nőtt fel. Közgazdász diplomával rendel-
kezik, s külföldön is folytatott tanulmányo-
kat. 2021 óta a három magyarországi 
Park Inn Hotel központi igazgatóhelyet-
tese. Szombathelyen él feleségével, négy 
gyermekük van. Jelmondata: „Ha valamit 
csinálunk, azt csináljuk jól!”

Velladics András


